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GLASILO DEMOKRATSKOG SAVEZA HRVATA U VOJVODINI 

V 

TKO JOS 
V 

PAMTI ZGAZENJE , 
SVIJECE ... 



Glas r11v11ice 2 

,L.I ____________ A_ KTUJ.\lNO ____________ ! 

'\1.•l-c l1udc p1.1ti neobična 
l..1."\b p,, se un111u prepo.1nc\l1 i u 
n.1,,k.r1,·cnijoj ."tlu:1ij1 i ne san10 da 
:--c pt C}X)zna ju, , ec se 1 nc1rog uše i 
ob, cz.1t110 k.renu đonon1. Kao u 
onoj prici o zloj ženi: ki\O, naidu 
dYojica prijatelja na s k.upi.nu že11a 
pak.raj seosk.og bunara i jedan 
\..a7e k.alo ce ubrzo saznati k.oja je 
cxi njil1 zla. Pr1Lie zenan,a i nazove: 

- Pon1oz Bog, zla ženo! 
Žene se ušute, a san10 jedna 

odreže: 
- A k.al-. vo san, ti zlo nanijela, 

rda te jela! 
U prošlon1 san1 uvodniku pis

ala o nači.J.1m1a razbijanja strana
ka i g lasila i tu spon1enula ono o 
tipu čiji je lik i djelo poznato re
dakciji. I tip se - prepoznao. To da 
je se prepoznao i da će n1i u pr
von1 narednon1 broju svog lista 
odgovoriti, saznala sam nekoliko 
dana ranije, jer s11 se oni š to sva
kodnevno s njm1 podupiru šank 
u jed11oj poznatoj subotičkoj ka
vani, potrudili da n1e vrlo iscrpno 
obavjeste o 11an1jeri. 

Tip ko11Statira da n1u popular
nost novi.J.1e ovil1 dana podiže i 
jedno ovdašnje glasilo, pa onda 
citira nekoliko rečenica iz n1og 
prošlon1jesečnog 11vod11ika. 
B11d ući da se zna tko otprilike 
sin1patiše, a tko ne sm1patiše 11Glas 
ravnice", onda je očigledno i kon1e 
negativan stav našeg lista n1ože 
podići popularnost u ovdašnjoj 
javnosti. Pokušava biti i duhovit, 
pa se pita in1an10 li u „GR" n1ožda 
i njegovu urnu? Ne, dragi kolega. 
i\fi iman10 san10 ukoričene brojeve 
„Glasa ravnice" iz vren1ena kad 
ste ga Vi uređivali i u njen1u pisa
li. I kad, vjerojatno, 11iste sn1a trati 
kako sve loše, š to se o nekoj po
javi kaže u tom listu, treba shvati-

V 

ZLAZENA 
t1 isl,Jjučivo kao l-.on111lin1cnt „ u 
ovdašnjoj javnosti". A to šlo 
k.ažete da je „bijedno, nic;ko i ne
dostojno, i u n el-.in1 drugin1 vre
n1e1un1a bi bilo i opasno" - u kojin1 
to vren1enin1a? I otkud znate kak
va su to vren1ena bila i kad s u bila, 
i po čen1u je sad to n1a nje opasno? 
I od koga bi Van, lo, n1o lin1 Vas, 
prijetila opasn ost? 

Uostalon1, Vi u svon1 uvod
niku kažete 11sa druge s trane, vid
na je i podijeljenost novi.J.1ara po 
n aciona li1o j i stranačkoj pripad-
11osti, š to nije loše.'' (?!) Zatin1 i 
sljedeće: ,,Tako su prozvani novi-
11ari, recin10, kao n1etod u svoje 
obrane, pitali kako je n1oguće da 

V 

je dvotjednik ZIG dobio od općin.e 
ista sredstva kao i nedeljnik. 
Iskre110 ne znan10, no biti10 je sto
ga što se ALUDIRALO DA OVAJ 
DVOTJEDNIK IZLAZI NA HR
VATSKOM JEZIKU ... ITD, ITD ... 

Neću se baviti Vaš in1 
razračunavanjem sa su botičkin1 
gradonačeh1ikon1. (n1en i osobno, 
vrlo sin1patič11m1, ali n1u to n1ože 
- prema onon1e kako Vi g leda te na 
te stvari, u 11ovdašnjoj srediJ.1i" b iti 
san10 n1i.J.1us), niti gradon1 Suboti
con1 (11Glas ravnice" je nan1ijenjen 
širen1 krugu čitatelja). No, i bez 
obzira što Vi vidi te k ako svi 
aludiraju (aludiraju) i kako s u svi 
protiv Vas i Vašeg uvaže11og 
dvotjednika, n1oran1 reći kako mi 
je zaista drago što san1 Van1 po
digla popularnost (ako ste ikoga 
uspjeli zaista uvjeriti da se u n1on1 
11vodniku radilo baš o Van1a). No, 
baš n1e čudi kako se niste pre
poznali i u onon1e tekstu u kon1 
opisujen1 kako jedan kolega liči na 
crva, pa n1e napali i s te strane. 
Tek sada n1i je jasno što s te n1i se 
prestali javlja ti na ulic i, pa 

predlc1zen1, da u s n,i s lu 
povećava nja Vaše popu l,1rnosli u 
,,ovdašnjo j sredini" dostclvitc lis
lu ogavni], s tvari koje Van, lreban, 
u al uzijan1a reći . /\ šlo se li re 
suboličkog gradonacelnika: n1Jc 
valjda on jedina osoba koja u ovoj 
zen1lji želi ko ntroliranu Šlan1pu? 
Bez obzira na Vaše uzvišene n,o
tive (sloboda javnog izražavanja, 
s lo boda š tan1pe i slične bajke) -
kao nepon1ućenoj slobodi javne 
riječi u Subotici sn1e ta jed ino -
Kasza. 

V 

* A j n1 o da 1 je . S ta se sve 
d ešavalo u protekW, n1jesec dana? 
U ovon1 b roju n1ože te, š tovani 
čitatelji, pročitati i11terview sa 
župnikon1 iz Srijen,a. Velečasni 
Kljajić govori o situaciji u kojoj su 
se našli n jegovi župljani, a i on os
obno. 

Sjećate li se g. Azen,a Vllasi
ja? On trenutačno živi u Prišti.J.1i, 
gdje se bavi odvjetništvom, ali -
kako san1 kaže - politika n1u se za
vukla duboko pod kožu. Eksk
luzivno za naš list govori o stanju 
na Kosov1.1, o procesin1a u kojin1a 
zastupa optužene Albance, o 
politici s kraja osan1desetil1 ... 

Za 11G las ravnice" govore i 
Jozsa Laszlo, član Predsjedništva 
SVM, n europsil1ijatar dr. Szics, a 
Viktorija Grunčić, teta Vita, govori 
o svon1 život11 prosvjeti1e radnice. 
Razgovor s teta Vito111 radili sn10 
neposredno prije no što sn10 
saznali da je postala predsjednica 
novoosnovane Bunjevačke n1atice. 

Kao š lag na tortu, donosin10 
nekoliko tekstova iz 11Hrva tskil1 
novi.J.1a", koje su izlazile u Suboti
ci - 1925. godu1e. I da nisn10 vid je
li da tun1, po n1islili bisn10 da su se 
11eki događaji odigrali sada, h1 oko 
nas. 
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Kao glas naroda, čitan10 šta o 
tribini gospode akademika n1isle 
naši sugrađani. Jedan od njil1 se 
osvrnuo i na pron1ociju knjige g. 
Ivana Stambolića, a kojon1 se pril
ikom govorilo i o „famoznon1" 
Men1orandun1u SANU. Vaša ure-

.is dnica nije prisustvovala ni na jed

.: noj od ove dvije tribiI1e, ali pren1a 
onome što se moglo čuti od ljudi 
koji su prisustvovali, stvar izgle
da otprilike ovako: gospoda aka
demici su nazočnin1a stavili do 

i, znanja da Memora11dum nije na
cionalni program, san10 što je nar
od eto, to pogrešno shvatio. Tu se 
još nešto pripovjedalo o ton1e kako 
su akademici uglavnon1 stari lju
di (kao da je netko rekao da u 
takvoj Ustanovi sjede tinejdžeri), 
a bit čitave stvari jest ta š to se tvr
di da taj Men1orandun1 kao nije 
završen, niti potpisan, nego je 
ukraden i objavljen i, razun1-ije se, 
zlou potrebljen od strane inos-

tranil1 mračnil1 sila. Onda je jedan 
od akademika istakao kako o 
Memora11dumu mogu raspravljati 
isključivo naučnici, jer ga (ruku na 
srce ovo je zaista istina) mnogi od 
onil1 koji ga tun1ače, brane ili na
padaju, nisu uopće niti pročitali. 

Zanimljivo je to što se svih 
ovil1 godina nitko od uvaženih 
umnih glava nije oglasio da nar
odu objasni da je nacrt Men1oran
duma ukraden i nedovršen, nego 
snio mnoge od uvaženih viđali po 
n1edijin1a i javnin, skupovin,a, 
gdje su odvaljivali i gron1adne 
umne n1isli poput one što je 
izrekao g. VeseliI1 Duretić na jed
nom n1itingu Srba u Beču: 

-Ako se Srbi naljute, na ovom 
parlan1entu će se viti srpska zasta
va! 

Ili krajnje n1iroljubivu izjavu , 
g. Dobrice Cosića, djedice koji nan1 
je svin1a bio Predsjednik (Predsed-
11ik) - da se n1ože pon1iriti s pora-

zon, od An1erike, ali nikako se ne 
može pomiriti s porazom od Hr
vata i Muslimana.(?!) 

O :tvfen1orand umu, dakle, 
neću govoriti, jer to djelo - kao što 
čujemo, nije zavr šeno. Autori nisu 
napisali 11Kraj". 

Za kraj ovog teksta podsjetit 
ću vas, štovani čitatelji, na prve 
dane našeg višestranog parlan1en
tarizn1a: elen1, kad su studenti kao 
izašli na Terazije, onda je srbijans
ka Skupština imala vanredno 
zasjedanje, pa je u ranin1 ju tarn
jin1 časovin.1a, za govornicu 121Sao 
jedan poslanik i izjavio kako hoće 
ispričati priču. U sali nastao haos 
- sn1ijel1, čuđenje, zgraža nje, a 
čovjek počeo: 

-Dakle, bili deda i unuk ... 
Sn1ijeh. Haos, galan,a ... 
- San10 se vi sn1ejte! - n1irno će 

V , 

posjanik -PRICA CE DA IMA 
TUZANKRAJ! 

r--------------------------------------~ 
: ''PUTNIK'' - BEOGRAD : 
I I 
I V I 
I OBAVESTENJE I 
I I 
I Svakodnevna linija - 2 p olaska I 
I BEOGRAD - MOHAČ - ZAGREB - BEOGRAD I 
I Iz Beograda u 6,15 hi 17,30 h s a perona 28 i 29 I 
I Iz NOVOG SADA u 7,30h i 18,45h I 
I sa želj ezničke stanice (kod Lokomotive) I 
I Iz SUBOTICE u 9,30h i 20,30h sa perona 14 I 
: U 13,30h, odnosno u 01,30h stiže u MOHAČ I ODMAH NASTAVLJA : 

ZA ZAGREB (sa autobu ske stanice) 
: Dolazak u ZAGREB po redu vožnje u 7,0011 i 19,00h na dolazni peron : 

: POLAZAK IZ ZAGREBASVAKI DAN U 7,00h peron 504 : 
A U 19,00h p eron 601 I 

I INFORMACIJE I REZERVA CIJE: I 
: BEOGRAD: (011) 346-555, 401-814,401-736i I 
I NOVI SAD:(O21) 613-333i I 
I SUBOTICA:(024) 25-400, 25-414i I 
I ZAGREB: 01/782-648 ~li aut~buska stanica ~l. "A" tursa I 
I SRETNU I UDOBNU VOZNJU ZELE VAM VASI PREVOZNI CI I 
I "PUTNIK"- Beograd I 

~--------------------------------------~ 
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AKTUJ.\llVO 

Piše: mr. Bela Tonković 

DANI RASPLETA 
Ovi dani su, dragi prijatelji, 

na bijeni važnim političkim 

događajima: OUN slavi 50. obljeb.licu, 
zbraja rezultate svoga dosadašnjeg 
rada i traži puteve u budu6lost; u 
Hrvatskoj su izbori i intezivno se tra
ga za, ako je ikako moguće, mirnim 
rješenjem pitanja istočne Hrvatske; u 
BiH primirje nekako funkcionira i za 
konac listopada je predviđena mirov
na konferencija; gospodin Horn je bio 
u Beograd u i ponudio mrkvu bez 
biča, ali i tražio rješenje mađarskog 
pitanja. Međunarodna zajednica stav
lja među bitne elemente mirovnog 
rješenja zadovoljavajuće ostvarenje 
ljudskih, građanskih i manjinskih pra
va i u nr1stojanjima prema tome cilju 
najavljuje novu rundu razgovora s 
predstavnicima manjina i etničkih 
grupa. 

Za nas je sve to važno, jer čini 
okvir i atm.osferu u kojoj se traga za 
rješenjem, jer naša kriza je već svima 
dojadila. Osim onima koji su je 
prouzročili i koji i sada stalno post
avljaju nove prepreke na putu prema 
rješenju. To nas ni ne čudi, jer kome 
je lako priznati da je gubitnik? Ali bez 
obzira na njih kraj krize nezaustavlji
vo stiže. 

U ovom trenutku najaktualnije je 
za nas pitanje rješenja okupiranih 
područja istoČlle Hrvatske. Hrvatska 
smatra da su Baranja, istočila Slavoni
ja i zapadni Srijem njezi.no područje
samo okupirano. Međunarodna 
zajednica prihvata mišlje11je 
Arbitražne komisije EU koja je utvrdi
la da se sukladno međunarod11.im do
kumentima, posebice glede Bečke 
konve1lcije o sukcesiji država iz 1978. 
i 1983. (!), SFRJ raspala tijekom proc
esa koji je, što se Hrvatske i Slovenije 
tiče, završe1l 8.10.1991. i da su bivše 
republike SFRJ u okvirima AVNOJ
evskih gra11.ica svaka za sebe podjed
nako nasljednica SFRJ. U Beogradu se 
službeno zastupa stav o secesiji i me
gitimitetu svih sredstava borbe pro
tiv secesije". Taj stav podupiru samo 
jastrebovi. U krugovima oko vlade 

SRJ i RS sve je više zas tupljeno 
mišljenje da se SFRJ raspala i da se 
treba prihvatitiAVNOJ-evske granice 
bivših r epublika kao činjenice. 
Mišljenje realista imat će svoj odraz u 
politici kad ga bude prihvatila ključna 
osoba: Slobodan Milošević. Politička 
je vješti.na objas11.iti mu da je mišljenje 
realista ustvari njegovo izvorno 
mišljenje, samo je krivo protumačeno. 

O „Republici Srpskoj Krajilti" 
više 11.itko ozbiljno ne govori čak ni u 
Beogradu. U međuvremenu osnova
na je 11 Oblas t Baranje, istočne 
Slavonije i zapad11og Srijema" kao 
ostatak os ta taka tragičnoga sna 
umobolni.ka. Iz još okupiranih dijelo
va Hrvatske dopiru do nas ratni 
poklici: 11 nećemo se povlačiti u Srbi
ju" (ti dijelovi dakle nisu Srbija, a to 
je već napredak!), 11 borit ćem.o se do 
zad11jeg čovjeka" (očito voj11.ika i civi
la, a ne oficira i vlastodržca!) ... Jest da 
se pregovara, ali se u pregovorima 
stalno postavljaju uvjeti i poteškoće 
realizaciji već dogovorenoga. 
Iskrenost pregovaranja treba, dakle, 
procije1titi sukladno tim izjavama. 
Odbrojavanje mandatu UNCRO-a 
nezaustavljive teče ... 

Za nas je najbolje rješenje mirna 
reintegracija okupiranih područja . 

Ako to ipak ne bude mogu~e, opas
nost po nas možemo otkloniti dobrom 
organiziranošću, štiteći i bra11eći jedan 
drugoga, kao što smo to učulili i u 
kolovozu ove godine. 

Preds tavnike međunarodne 
zajednice stalno upozoravamo na 
moguću opasnost i tražimo da njihovi 
predstav11.ici budu pri.suhu u našim 
mjestima, kao i da s tah10 zahtijevaju 
od vlasti da se ponašaju prema nama 
kao prema svojim građanima štiteći 
nas od terora. Ako je ovo stvarno 
država njezillih građana, a ne samo 
Srba odakle god 011.i bili, onda je ona 
dužna poštivati svoj Ustav! Ako ili 
zbog čega, ono zbog „mirovne poli
tike" koju u posljednje vrijeme inten
zivno proklamira. 

VIJESTI ... 

ATENTAT NA 
,,NEPKOR" 

4 

U zoru 19.10.1995. za sada 
nepoznati počinioci izvršili su 
bon1baški atentat 11a KUD 
,,Nepkor" u Subotici. 

Tin1 povodom mr. Bela Tonk
ović poslao je gospođi dr. Kern 
Ka talin, predsjedn.ici KUD 
11N epkor" slijedeće pismo: 

..., 

11 Stovana gospođo dr. Kern, 

Sa zgražanjem sam saslušao 
vijest da je jutros izvršen 
bombaški atentat na zgradu u 
izgradnji KUD-a „Nepkor". 

Kao š to smo mi Hrvati 20-tih 
godina ovoga stoljeća smatrali da 
mađarski narod i na ovim 
područjima treba imati najbolj e 
moguće uvjete za očuvanje svoga 
identiteta i razvoj svoje kulture, 
pa smo bitno pomogli pri osnut
ku 11 Nepkor" -a, tako danas 
smatramo da na ostvarenju toga 
načela stalno treba radi ti i 
proširiti ga sukladno novonas
talim prilikama. Aktivnost 
DSHV u Skupštini Subotice to 
uvj erljivo pokazuje. 

Upravo zbog toga smo kon
sternirani ovim vandalizmom i 
najoštrije ga osuđujemo . Taj bar
barski čin smatramo ne samo at
entatom n.a „Nepkor'r, nego i na 
sve nas koji smo stoljećima 
gradili suživot i koji i danas 
smatramo da je poštivanje činjen
ice da je Subotica multietnička i 
mu l tiku I tur na sredina bitan 
doprinos miru i koji smo sprem
ni i nadalje raditi na prosperitetu 
upravo takve Subotice. 

Izvolite, molim Vas, primiti 
u ime DSHV i moje osobno 
izraze solidarnosti. 

mr. Bela Tonković 
predsjednik DSHV" 
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AK7'U;.\1NO 

Pred usvajanje Zakona o državljanstvu i Zakona o putnim ispravama 

MNOGO NEDOUMICA 
U javnosti se već na veliko go

vori o nacrtu Zakona o 
državlja11stvu, i nacrh1 Zakona o 
putnim ispravama.U Subotici je 
Stranka reformista upriličila javnu 
tribinu o ovoj temi.O nacrht ovih 
Zakona gvorili su"odvjeb.tici Benčik 
Eržebet i Gavro Cović. 

V 

Po riječima g. Covića, u pri jed-
logu Zakona o puhum ispravama 
predviđene su četiri vrste puh1ih 
isprava: pasoš, diplomatski pasoš, 
zajed1tički pasoš i ptttni list. Nije 

V 

jasno, rekao je g. Cović, šta sa 
pasošem tzv. stalnog boravka u 
inostranstvu? 

Novina je što je zajednički 
pasoš predviđen za grupe do 50 lica 
i za njegovo izdavanje nisu kao do 
sada potrebne fotografije, već se 
putrtik može legitimirati i tlZ ličnu 
karht (a pored zajedničkog pasoša) . 

-Od sada će sve pasoše izda
va ti Savezni MUP u sv...,ojim 
pod ručnim jediI1icama. G. Cović 
misli da je to dobro r ješenje. 

- U hib.um slučajevima, pasoš 
može izdati bilo koji pod ručni 
ovlašteni o r gan, a u iznimnim 
slučajevima, ovaj dokttment može 
izdati i pogranič1ti MUP. 

Pasoš se izdaje s r okom 
važnosti od deset godina, s tim da 
se voj1um obveznicim pasoš izdaje 
na pet godina, a za djeett na dvije 
godine. Kraće rokove određuje 
samo vo11u organ. 

Obrasci puhtih ispr ava štam
p ani su ćirilicom - ekavicom i 
ijekavicom, a kako u naznaci stoji 
da se skraće1tice mogu upisivati la
tin icom, to ostaje nejasno šta se 
ovim h tjelo reći. Pasoš se može 
za tražiti p reko opttnomoćenika ili 
pism eno, a osobni d ola za k se traži 
jedino u slučajevima kada p ostoje 
nek e n ed o11mice ok o iden titeta 
podnosioca zahtjeva. 

Stari p asoš se m ora vratiti, a 

radikalna novina je da je nadležni 
organ dužan u roku od 15 dana 
riješiti zahtjev. U hitnim 
slučajevima zahtjev se može riješiti 
ll roku od 24 sata. Diplomatsko 
konzularna predstavništva u in
ozemstv11 zahtjeve rješava ju u roku 
od 30 dana. 

Odbijanje zahtjeva za izdavan
je pasoša predviđeno je u sljedećim 
slučajevima: 

- na zahtjev suda, ukoliko je 
pokrenttt krivični posh1pak 

- ako je podnosilac zahtjeva 
osuđen 11a bezuvjetnu zatvorsku 
kaznu dttŽu od tri mjeseca. 

- ako odlaskom u inozemstvo 
pokušava izbjeći obvezu plaćanja 
izdržavanja djece, ili nekog drugog 
člana obitelji 

- a ko pokuša vca izbjeći 

plaćanje poreza 
-ako nam1erava izbjeći 

služenju vojnog roka 
- ako je to neophodno iz ra

zloga vojne sigurnosti zemlje(?!) 
U slučaju odbijanja zahtjeva, 

mora se izdati rješen1e s 
obrazloženjem. 

- U shtča jevima da lice, koje ne 
može dobiti dozvolu za dobijanje 
pasoša, mora iz nekog razloga ot
putova ti u ii1ozemstvo, predvideno 
je i jednokra h10 izdavnja putne is
prave na odrede1ti vremenski rok. 

- nes tanak pasoša se mora pri
javiti, a nevažećim ga proglašava 
nadlež1ti organ 

- sve poslove oko izdavanja 
pasoša prettZima centralna eviden
cija u roku od godinu dana 

- važeći pasoši ostn ju da važe 
još dvije godine. 

član 2 stav 3 kaže: 
- Savezna Vlada može odredi

ti da je za putovanje jugoslovenskih 
g rad ana u inostranstvo ili u poje
dine d ržave potrebna viza, što je u 

s1tprotnosti sa Ustavom jer 
ograničava pravo slobode kretan
Ja. 

Na tribi1ti se takoJer, č1tlo da 
se neka pitanja rješavaju uredbama 
ili uputstvima, pa je nužno daruje
ti jasan zakon, ali, naravno, ovakve 
odrednice stvaraju samo s1tmnju, 
nedoumice i nesig1unost : jer, tko 
su graJa1li SRJ kojima će Savezna 
Vlada propisivati vize za put i u 
koje zemlje će to moći ptttovati 
samo odabra1li, a ne svi graJani, 
koji to žele? 

Odvjehtica Benčik Eržebet go
vori la je o prijedlogu Zakona o 
državljanstvu. Ovaj je prijedlog Za
kona 11slijedio tri godine od 
proglašenja SRJ, a ostvarivanje pra
va na državljanstvo vezano je za 
27.04.1992. 

Pa stt tako - državljani SRJ sva 
ona lica koja su rođena na teritoriji 
republika članica, dakle Srbije i 
Crne Gore, dok građa1li drugih re
publika (čitaj 01tikojisurode1li van 
ove dvije republike, a u Srbiji ili 
Crnoj Gori imaju prebivalište, 
m oraJ u zatražiti prihvat u 
državljanstvo SRJ, a za to 
predvi J en rok je samo godinu 
dana. 

Ovaj Zakon zadire i u drug·u 
dimenziju reguliranja pitanja 
pravnog kontinttiteta SFRJ, pa po 
ovom Zakon ostavlja se pravo da 
n etko može biti primljen u 
državljanstvo SRJ, a netko ne. On 
(zakon) u suštini izbjeglice ne tre
tira kao strance, ali ni kao 
državljane SRJ. Ostavlja suviše 
široko pravo diskrecione procjene. 
Zakon je dosta obiman, a u nekoli
ko osnovnih tačaka njegova je 
s uš tina u sljedećem: 

državljanstvo SRJ stječe se 
1. porijeklom 
2. roJenjem 
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3.prihvatanjem 
4. po m eLlunarodn.im llgovori

ma 
Prima11je 1t državlja11stvo ost

varu1e se 
uz otpust iz stranog 

državljanstva 
- da podo11silac zahtjeva ima 

uvjete za izdržavanje. To je prob
lem, jer kako reg,.tliriati recimo rad
ili odnos, ako nemaš državljanstvo, 
a državlja11stvo ćeš dobiti ako imaš 
radni odnos) 

- da 11.ije poči1uo krivič110 djelo 
- brakom s državlja1linom SRJ 
- da se iz njegovog p onašanja 

može zaključiti da će biti lojalan 
državlja1u11 SRJ (?!) 

Prijem u državljanstvo SRJ 
sprovodi savezni MUP preko 
podrtlČnih jedi11ica koje se tek 
formiraju?! 

Dvojno državljanstvo 
predviđeno je samo kao izuzetak, 
a moguće ga je regtilira ti odred1ti
cama međudržav1uh ttgovora. 

Državlja11stvo se g11bi 
- otpustom iz državljanstva 

·- odricanjam državljanstva 
-međU11arod1um rješenjima 
Kao što se vidi, ovaj je Zakon 

predviđen za moder11a dr11š tva 
kakva s11, recimo, 11a Zapadtt, a 
stanje na Zapadtt 11ema veze s 
realnošću kakva je sada u našoj 
zemlji. Tako ovim Zako11om isti 
tretma11 ima n eki Amerikanac, 

V 

Njemac ili Sveđanin, kao i netko 
rođen u Bos1u ili Hrvatskoj. 

Na pitanje vašeg novinara 
znači li to da je SRJ odustala od 
sukcesije SFRJ, odgovoreno joj je da 
je sukcesija političko pitanje, o 
kome se može raspravljati tek na
kon potpisivanja mira. 

Na pitanje kome nezadovoljna 
stra11ka može da se žali kad pitan
ja i izdavanja pasoša, kao i pitanje 
prihvata 11 državljanstvo rješavajtt 
najviše državne instance, nakon 
kraće pa tlZe odgovoreno je da se 
mogu žaliti - Ustav11om sudtt. 

V. Kljnjić 

Glas ravnice 6 
AKIUAli'IO 

Aktualno: Marko Kljajić, župnik petrovaradinski, 
V 

Zupa svetog Roka 

Premda je velečasni Marko 
Kljajić naš dugogodišnji znanac i 
surad11ik Glasa ravnice od prvog 
broja, bilo n1i je teško napraviti in
terview s njin1:najprije sn10 se sm
ijali činjenici da ne san10 što in1a
m o isto prezin1e, već nam i majke 
in1a ju isto ime - Ka ta. Velečasni 
Kljajić i ja nismo ni u kakvon1 srod
stvu, pren1da su i njegovi i n1oji 
roditelji u Vojvodi11 u došli iz 
Bosne . Eto, čak nan1 je i zavičaj 
isti. Nadalje, žup11ik Kljajić 
po11ovno doživljava napade na 
župni ured, na sebe i svoju n1ajku, 
a 11ovinarki Kljajić je opljačka11a 
sva in1ovina ( pa se očito više ne 
isplati na pada ti je), pren1da još 
uvjek iz vlastite kuće izlazin1 kroz 
prozor ( susjed nha prasno 
zaključio da n1oja pogana l1rvats
ka noga 11eće više prijeći zajed11ički 
trotoar). Tako otpočesn10 razgo
vor. 

* Noćas ste ponovno imali napad 
na župni stan. Obzirom da je osoba 
kofa je to učinila, Vama poznata još 
od ran1je iz sličnih „akcija", to Vam 
onda, oprostite, dođe ncknko ko dobar 
dan. Recite nam, šta ima NOVOG u 
S .. ') r11emu. 

-U Srijen1u nema ništa 11ovog. 
Vlada stanje privid11og mira, 
odnosno 11ekakva a pa tič11a 
letargič11a situacija beznađa uz 
poneki eksces koji san,o još više 
pothranjuje taj osjećaj nesig1rr11osti 
i neizvjesnosti. 

* Kakve su sadašnje pozicije 
našeg naroda u Srijemu - glcdano 
Vašim očima i iz Vaše pr.rspcktivc? 

- Ne bil1 n1ogao naći neku 
rečenicu koja bi mogla odgovoriti 
na to pitanje. Rekao bil1 čak ni
kakve pozicije- jer n1i tu živimo s 
011in1 što san1 već rekao. u pri
jetl1odn.on1 odgovoru s 
neizvjesnošću, strahon1 i velikin1 

pitanjem šta ćen10 opet dož ivjeti 
nakon neke nove „Oluje" ili „Bl
jeska" ... Odgovori na takva pitanja 
uvijek su veza1u ttz ono : ne zna
mo što će se dogoditi u Hrvatskoj, 
jer sn,o uvijek in1ali kao eho 
događaje u Hrvatskoj. Jer, prvi 
veći problenu Hrvata u Srijemu i 
njil1ov progon povezani su s 
početkon1 rata u Hrvatskoj.To je 
bio prvi val koji je zapljusnuo Sr-
. . . . . 
11en1 sa sv1n1 0111m progon1n1a, 
zastrašiva11jem i „čišće11jen1" Hr
vata iz Srijen1a. Drugi val je zapl
j11s11uo Srijen1 nešto slabijin1 u1ten
zite ton, nako11 luva tske akcije „ Bl
jesak", i treći val koji je 11astu pio 
nakon akcije „Oluja". 

* Koliko je ljudi do sada otišlo iz 
Srijrma? 

-Po nekin1 našin, evide11cija
n1a, koje su rekao bil1 i najobjek
tivnije, iz Srijen1a se nakQU prvog 
vala iselilo oko 40. tisuća Hrvata -katolika. In1a i n1anji broj ostalil1 
nacionali1osti - Mađara (recin10 iz 
župa Hrtkovci, Nikinci, Platičevo), 
a bilo je i ljudi iz n1ješovitil1 brak
ova koji su također otišli. Iako je 
pritisak kontinuiran, pren1da s 
n1a11jin1 oscilacijan,a, i te11dencije 
odlaska Hrvata traju neprekid110 
i danas. Najveći je dio ipak otišao 
neposred110 nako11 0110g prvog 
vala. Sada su se ljudi ponovo 
pokrenuli, pa i ljudi koji su svoj 
ostartak ovdje hra11ili nekon1 na
don1 u n1ir, sada su prelon1ili i žele 
otići. Jeda11 izvjestan broj il1 je već 
otišao iz Kukujevaca, Gibarca i os
talil1 n1jesta, iako je injterve11cijon1 
policije zaustavljena istjerivanje 
Hrva ta iz svojil1 don1ova. Proces 
odlaženja je, dakle, u trajanju, ali 
n1anjega u1le11ziteta nego što je to 
bilo 1992. godine. 

* Tko je ljude pokrcn uo i da li je 
država učinila sve što je mogla, ili je 
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AK"fUAl NO 
V 

NAS NAROD U SRIJEMU 
LAGANO UMIRE ... 

ta•na baš u tvmc da država tada n ijc 
imala in tcrrsa znštitili srijemske Hr
vate? 

- Ako govorin1 općenito o isel
javanju, n1ora se govoriti od dva 
slučaja - onaj koji smo in1ali 1992. 
kada su počela n,altretiranja i 
ubojstva - poznato je da je u svin, 
mjestima, koja su raseljavana, 
izvršen zločin - ubistvo u Kuku
jevcima, ubistvo u Golu bincin1a, 
ubistvo u Hrtkovcima, u Petrova
radu1u itd. I taj pritisak je dobro 
poznal. Sinonim za istjerivanje 
Hrvala poslao je Hrlkovački sin
drom i govori o svemu onon1e što 
je prethodilo iseljavanju. Dakle,u 
to vrijen1e nisn10 i.n1ali dojan, da 
nas država želi zaštitili i nije nas 
efikasno branila. Sada sa ovio, 
zadnjin1 događanjin,a tijekon1 
mjeseca kolovoza, nakon 
događaja u Kukujevcin1a i Gibar
cu, iako n1alo zakc1šnjelo, ipak je 
inlevencija policije uslijedila. 
Narav no, nakon inzis tira n ja 
DSHV-a Hrvatskog ureda u Beo
grad u, I-f elsinškog odbora, Lige 
socijalden1okrala Vojvodine itd. I 
kad su apeli svih ovih organizaci
Ja otišli u svijet, onda je zauslavl
Jeno istjerivanje n1ješta na ovih 
sela. 

* Šln mi.5/ilr - znšfo jr ovog puta 
isc/jnvnnjr spriječrno - dn li znlo što 
rndiknli i SPS vi;r ni.su 

11
u ljubavi" 

ili jr /o zbog rrakc1j"n n1rdunnnut11r 
zn1cd11icc i novokon1ponirn11r n11rov11r 
politikr? 

- O ovon, pila11ju reći ću SVOJC 
osobno n1išljcnje: Ne bil, reketa da 
se radi o onon1 prvon,e „razvodu 
braka" i:adil<ala i socijalista, 11ego 
bi n1ozdc1 više bilo ovo drllgo -
zbog odjeka na vanjskopolilickon, 
planu i da lo ne bi srozalo n1irovnu 

politiku SRJ. 
* Kakvo je stanje s Katofilkom 

crkvom i slobodom ispovijrdanja vjrrc 
- jer sve se ovo i najavljivalo upravo 
skrnavljcnjcm ili čak potpun itn 
rušenjem crknva? 

- Već je dobro pozna to što se 
zbivalo ispod tern1ina 
„Hrtkovački su1dron1" i svakako 
je da su prvi na udaru bili sakralni 
objekti naše Crkve. Mini.rana je 
crkva u Novin1 Banovcin1a, zapal
jen je toranj crkve u Erdeviku, 
zapaljena je unutrašnjost crkve u 
Neštinu. Ove godine je n1inira11a i 
do ten1elja porušena crkva u 
Vašici ... Zapaljena je crkva u Hrt
kovcin,a, napadnuta je i crkva u 
Kuku jev cin1a, svećenici s u n1a 1 tre
ti.ran i - i fizi?ki i psihički - recin10, 
župnik iz Sida koji je bio prva 
žrtva. Neki su svećenici napustili 
Srijen1, ne n1ogavši više izdržati 
n1altretiranja. Tako je od počelka 
rata do danas Srijen1 napustilo 11 
katoličkih svećenika, jedan je pog
inuo u saobraćajnoj nesreći,a jedan 
se spren1a otići u n1irovinu, što je 
islo posljedica stresova koje je 
proživljavao- od n1u1iranja crkve, 
provala u župni ured, useljavanja 
u župni ured (Novi Banovci). Crl-.
va je najprije n1inirana, a polon1 
su kod župnika upala dvojica uni
forn1tranih brada lih l1udi, i s upe
rcnin, puškan1a tjerala ž upn1J....a da 
ih voda po stanu i crJ....vi i da in, 

11 poka7e gdje je s,1krio oru7Je" I 
lak.o sve do zadnjih dogadaJcl k.,1da 
su n1u se uselili u slan. I pren,da 
Je policija inlervenirala i iselila 
„nove stanare", taj je Čo\ jPI-. ipak 
sve lo pro7ivio Dak.lc, ostali sn10 
hez 13 svećenika što Je 1a naše pt 1-

lile jak.o puno.Sada in1an10 18 
svećenila po župan,a i dvojicu u 

samostanu u Zemunu Nosimo ter
et zajedno sa svojim vjernicima i 
pon1ažemo koliko možen10 i zna
mo da i oni suosjećaju s nan,a 
kada nan, se događaju teške 
stvari. 

* Obzirom da sr nalazite u dijrlu 
Đakovac7co-srijen1skc biskupije, nn 
koji način regulirate svoj rad - od pi
tanja državljanstva, pn do pita11jn vc
za n ih uz obavljan1r crkvenih 
dužnosti? 

- Dio naše biskupije, koji se 
nalazi na teritoriju SRJ, sačinjavaju 
četiri dekana ta: Kuku jevački, 
Mitrovački, Petrovaradinski i Ze
n1unski dekanat. S početkon1 rata 
otežane su kon1unikacije s našon1 
centralon1 i biskupskin1 Ordu1ari
jaton1 ,pa je biskup zbog novonas
tale situacije in1enovao bisk
u pskog vikara bisl u pije 
Da kovačko-srijen1sl-.e, u osobi 
petrovaradinskog župnika n1sgr. 
Stjepana Milera. TaJ...o da n1i neJ...e 
svoje obveze n1ožen10 obaviti u 
Vikarijatskon1 ured u. A ako od la
zin10 u našu n1aticu, odlazin101-.oo 
i svi drugi ljudi - prel-.o t-. fadarsle, 
i to je, kao što i san1a znaš, 
slopčanosdosta problen1a na loje 
sn10 se već- sn11Jesno je reci- pri\·
il-.l.i. 

* Kakvr orl11osr in1nlr s J\ Cin i_.;f nr
::,fvot11 vrrn Srlnjc, odnosno /11go
slnv11r? 

- Bc1š sn10 p1 ije dva dana bili u 
~finislrc1ls\ u vert1 - išli sn10 tan10 
porazgovar,,ti o nek.in1 naš1n1 
kon krelnin1 problen11n1a i bili 
sn10, kao i uvijel, lijepo prin,ljeni. 
Ugla\, non1 se susrecen,o sa savjet-
111c1n1a gospodu1a n1inistra OragJ
na Dragojlo\ ica, no, bilo j~ 1 sus
rela 1 sa gos pod inon1 
Drag0Jlovicen1, lada sn10 in,ali 
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razgovore o ak.tuali1in1 problen1i
n1a Crk. ve u Srijen1u. 

* 1 knknv jr stav gospodina 
Dragojlovićn, odnosno njegovog Min
istarstva oko zadnjih dogarfanja u Sr
ijcn1 u - oko rušenja katolic'kiJ1 crkava 
i protjrrivanja vjernika i svrćenikn? 

-Kad dođen10 s tin1 problen1i
n1a, r\aiđen10 11a razun1jevanje i 
11a osudu takvil1 barbarskil1 djela. 
Međutin1, često se sve završi slije
ga11jen1 ramenima i kon1e11taron1 
- pa, z11a te šta se dešava u Hr
vatskoj i kolike su tan10 pravo
slavne svetii1je sruše11e, pa je ovo 
š to se dešava sada kao 11eki 
revanšizan1. No, 11e bil1 n1ogao 
recS. da san1 stekao dojan1 da Mu1-
is tars tv o vera opravdava taj 
či11.O11i taj čin osuđuju, 110 
pokt1šavaju objasniti ono što 011i 
sn1a tra j:1 1.1zrokon1 takvog čina. 

* Kakav odnos imntc sa Srpsla>n-1 
pravoslavnorn crkvom? 

- Ni prije rata nije bilo 11ekil1 
značaj11ijil1 ko11takata, osin1 
naravno, 011il1 privati1il1, kada n1i 
kao kolege jedni drugin1a odlaz
in10 česti ta ti praznike, ali od 1990. 
pa evo sve do sad n1i rti.sn10 in1ali 
ni.kakvih kontakata sa SPC-on1. 
Bilo je nekil1 ko11taka ta kada nan1 

~ 

je dolazio naš biskup n1sgr. Ci.ril 
Kos. Onda je bio upriliče11 susret s 
vladikon1 srijen1sko- karlovačkin1 
gospodii1on1 Vasilijen1. Mi na ter
enu ni.sn10 slttžbeno in1ali nikakav 
susret, čak 11i u ek1.m1e11Skon1 sn1is
lu. 

* Ne mogu a da ne upitam još 
nešto: na onaj famozni Dokument 
svoje su potpise pored potpisa sribi.
janskih političara i vojske i političara 
bosanskih Srba i njihove vojske stavi
la i dva crkvena velikodostojnika: patr
ijarh g. Pavle, i vladika Bac7cc epar
hije g. 1rinej Bulović, kao da je Bac7cn 
cparhija bila u ratu. Kako to tumačite? 

- Ja san1 vidio te potpise, no ja 
u to 11e bih n1ogao dublje ulaziti. 
Mogu in1ati svoj stav i svoje 
mišljenje ... Jednostavno bil1 
n1ogao reći da sn10 n1i iz Katoličke 
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crkve ovdje u Srijen1u - n1ožda 
sn10 n1alo tin1e iznenađe11i i 11e 
znan10 šta se je tin1e htjelo postići, 
odnosno tko je s kime n1anipu
li.rao. Ili, možda je čak i.suviše očito 
tko je s ki.n1e n1anipuli.rao. No os
taje pita11je je litrebalo tako učiI1iti, 
ili 11ije. Naše nije da dajen10 kvali
fikaciju toga c1na, iako 
sn10,ponavljan1, iznenađeni. 

* Čula sam da unazad deset god-

ina Matični urrdi kod nas ne maj u ob
vezu upisivati ljude u knjigu 
drž.avljnnn. Budući da sr. i u crkvama 
vode knjige krštenih i. umrlih, imate 
li kontakata s državnim Matičnim 
uredima? 

- Ako za treba neki doku
n1e11a t, konkretno krsni list, to se 
rješava u župnin1 ttredin1a, ali za 
godišta mlađa od 1948. godine. 
Međutin1, problen1 n1ože nastati 
ukoliko se traže godišta starija od 
1948. godine ,jer do 1948. godii1e 
nije bilo posebnil1 Matični!, ureda, 
nego je župnik bio i n1atičar i upi
sivale su se san10 osobe kod 
krštenja u n1atice crkve. Te n1atice 
su sa 1945. godinon1 da tako 
kažem - 11acionalizi.ran.e, odnosno 
povučene su iz žu pnil1 ureda i. 
kako su otvore1u Matič11i uredi za 
civilnopravno područje ( a Crkva 

8 

odvojena od države) onda su oni 
od te godi.ne vod ili evidenciju od 
tog vremena.I cijelo ovo vrijen1e 
n1i sn10 in1ali prava uvida i 
korištenja tin1 n1a tican,a. I 11a 
n1nogim mjestima to dobro f1.111k
cio11i.ra, pren1da sn10 u novije vr
ijen1e i.n1ali slučajeva - o čen1u sn10 
obavijestili i Mini.strastvo vera -
gdje se župnik sa šidskoga 
područja žali da ni.u tan10 nije 
dopušten pri.stup u Matič11i. ured. 

* Koji su još problemi s kojima 
se susrećete, osim ovih? 

- Situacija čak i u Srijen11.1 nije 
svugdje ista. Poznato je da su 
pojedina n1jesta (obič110 rubna) 
bila na većen„ udaru. I tu su bili 
znatno veći problen1i nego u 
unutrašnjosti, ili u n1jestin1a uz 
neki veći grad, gdje je lakše 
obavijestiti i policiju i 11ovu1e itd. 
U 11~kin1 je n1jestin1a bilo na pa
d a. Cak i prekidanja održavanja 
Mi.se. Evo na prin1jer nedav110 u 
Hrtkovcin1a , ili kada je jed-
11ostavno otet automobil 
svećeniku koji je obilazio župe u 
obavljanju pastoral11il1 dužnosti. 
Pod takvi.n1 okolnosti.n1a, 11isu 
n1ogle raditi crkve u Hrtkovci.n1a, 

Nikincin1a, Kukujevci.n1a, Gibar
cu, Slankan1e11u, Banovci.n1a, Gol
ubi11cin1a ... Na drugin1 n1jestin1a 
s11 se sve vrijen1e održavale službe. 
Ponegdje je bilo dobro11an1jernog 
upozorenja i od policije da ne 
zvonin10 i n e oglašavan10 početak 
službe, a u Nikincin1a su san1i 
n1ještani rekli- 11e sn1ijete zvoniti, 
osi.n1 u vrijen1e sprovoda! 

* Znači, zn „milost" što nas ne 
ubijaju, n<' smijemo ni zvonom sa 
crkve oglasiti da smo uopće živi? 

- To je u ovin1. n1jesti.n1a tako 
bilo. 

* A knko je bilo kod vas u Pctro
vnradin u? 

V 

- Zivin10 ni u ratu ni u miru, 
no sve vrijen1e su se obavljale 
službe. čak i 1991 /2. Kada je val 
terora bi.o najveći i. kada sn10 nti 
svećenici bili optuživani da 
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naoruzavamo Hrva le itd. Onda je 
bilo razboriLjje, čak je i policija to 
negdje sugerirala da se za Božić 
ne održavaju polnoc1<e, već da ih 
pomje rin10 za neki sal 
ranije.Kasnije kad se situacija 
malo sn1irila, nastavili sn10 
poh1oc'ku održavati u tradicional
no vr11en1e. 

* Kakva je ckonomskn situac1ia 
kad vjcrnikn? 

- Objasn it ću to jedn in1 
plastičnin1 prin1jerom: Osjetili smo 
da nan1 u crkvu ne dolazi onoliko 
vjernika koliko je u običavalo dola
zi li. To je bilo u vrijen1e one 
galopira ju će inflacije. Kasnije 
načujen10 - stid ih je doći, jer nen1-
a ju dati za n1ilostinju! Nen1aju lju
di 11i tu MILIJARDU - eto kakva 
je situacija bila! (sn1ijeh).Kad snio 
osjetili da je to problen1, onda snio 
u Petrovaradinskon1 dekanatu 
donijeli odluku da kažen10 ljudi-

VIJESTI ... 

Beograd, 17.10.1995. 
Izvršni odbor Saveza jevrejskih 

opština Jugoslavije (SJOJ) oglasio se iz
javom u kojo) iznosi svoju zabrinu tost 
zbog "širenJn antisemitizma, jednog od 
vidova rasne, verske i nacionalne 
m, inje u Srbiji i Jugoslaviji" Izvršni od
bor upo/orava na veliki publicitet koji 
je dat knJiZi Ratibora Ourdevića, le na 
druge publikacije, novinske članke, ra
dio 1 1V emisije "koji su izrazito anti
semitski. ( ) Sve to opravdano 11;a21va 
ogorčenje i zab1 inu tost članova 1n,1lo
broj11e j11goslovneske jevre1eske zajed
nice, i ne Eamo nph" Vlast na to upor
no šuti Zidovski\ Ziljed11ica traži od 
vlasti d;i ih, kao punop, avne grad;ine 
SRJ, zaštite kttko je to zakonski 
predvide110 

DSHV već pet godini\ upozo1 ava 
vli\sti i jnvnost nn stvt11 an1e ant1hr
Vittskog raspoloženja kao oblika dis
kriminacije i - nitko na to ne rengira . 
Nadan10 se da ova iz1ava imati vel.:i us-
pjeh . 

Glas rnvHice 

AKTUALNO 

n1a da n1i više u crkvi ne sakuplja
n1 o milostinju. Ostavili snio 
košaricu na stolu kod ulaza - pa 
tko n1ože ili želi, n1ože priložiti 
n1ilostinju - i to tako traje i danas. 
Vjernici nan1 uglavnon1 žive na 
nivou ispod prosjeka, pa sn,o i one 
osnovne, si.n1bolične troškove 
(sprovodi itd .)sveli na n1inin1un1. 
Ili se potpuno odričen10 taksi. 

* Čak i ljudi, koji poput mene 
nisu crkveni ( a dn li su reli;<ijski, 
drugo je pitanje), uvidaju koliko su 
kntolic'7ci svećenici u čin ili za svoj nar
ori na ugrožen in1 portručjin1a. Jeste li 
svejsni s-uojc grandiozne uloge u ovon1 
povjesnom trenutku? Odakle Vam 
snaga? 

- Moja snaga izvire od Boga. 
Iz svijesti da ja baš u ton1 zvanju 
n1ogu činiti više za svoj narod, ili 
za pojedinačnog čovjeka, više 
nego u bilo kon1 drugon1 zvanju. 
To n1oje opredjeljenje za zvanje 

Zagreb, 19.10.1995., 
Beograd, 20.10.1995. 
Predsjednik vlade Republike 

Mađarske Gyula Horn službeno je pos
jetio Republiku Hrviltsku U rilzgovor
ima na najvišoj razini dogovoren je raz
voj budućih odnosa izmedu Repubike 
Hrvats ke i Republike M,H:tars ke na 
političkom i gospodctrskom polju, kno 
i o položa1u mađarske zajednice 11 I-Ir
Vil tskoj i hrvatske .liljednice u 
MadarskoJ i zadovoljovanju njihovih 
potreba i interesa 

Predsjednik Vlade Republike 
Mact.vske službeno je posjetio 5R J11go
slilviju Osim biulateralnih odnos.-i 
vodeni su razgovori i o poloiilJll 
Madara u SR Jugoslttviji i z,1dovoljav
a11ju njihovih pot, el>a i interesa 

IZBORI U IJRVATSKOJ 

29 listopada ove godine bit 1.'e 
odria11i priJevren1e111 ilbori za 
Zastupnicki dom Sabori\ R1.•p11blike I u
Vil tske 

Slt1ri saziv Sabora je prije svogil 
rilsp11š tan1a izgl.1s,to novi izbonu 1.i

kon, koji predvidn nekoliko 11ov11,a l..oje 
vode brigu o realnoj situaciji u Repnb-
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svećenika i n1oja vjera jest ono što 
n1i je davalo snage. I tek san, sada 
doživio u svon1 svećeničkon1 
zvanju kao potvrdu baš veličine 
svog poziva i snage Crkve koja 
ljude nosi i bodri, vodi puteni 
nade, unatoč svih problen1a, 
Sadašnja situacija je još više po
trvdila veličinu toga zvanja u 
konkretnon1 živoh1, nego li sve 
ono dosadašnje što san, živio. 

*/ šta dalje? Kakva je sudbina 
našeg naroda u Srijcmu? 

V 

- Kaže se - Cija teritorija, on-
oga i religija. Naš narod u Srijen1u 
lagano un1ire. Sve ga je n,anje. 
Mislin1 da ćen10 i neke župe n10-
rati reorganizirati. In1a crkava l-.oje 
više nen1aju vjernika ... lvfi snio h1 
da s našin1 narodon1 ostanen10 do 
zadnjega ... 

Ves11n Kljnjić 

lici Hrvatskoj i hrvatskom narodu. 
Jedna od tih velikih novina je da 

će hrvats ka dijaspora birati na poseb
noj listi 12 zastupnika. Op1.~e Je, naime, 
poznato da je uslijed politič\...ih intere
sa tud ins kilt vlasti hrvats \... i narod 
stoljećima bio sus tavno raseljavan O\...o 
jedne t1 ećine H1vata žive izvan H1-
vatske Sada \..e i oni moci putem svojih 
zastupnikn u Saboru n10li ugrad1voti 
svoje i11te1ese u hrvatsku d.1 žavnu poli
tikll Predvideno je da ce se moći gl,,
Sil l 1 sa1no u 011i1n držav,·una, koje 
pri1 n.11u Hrvatsku Suglasnost za obav-
11111111..' 11bo1 a na SVOJOJ teritoriji dalo 1e 
p, e\...o -10 držilvil 

Druga novini\ Je da Je Z.lkonsk1 
OS ig ti f a 1\0 2ć\S l li J)S t VO tn ,Hl)i l\c\ ll'\c\ l1 

Silbon1 I 011e l.l" 1110\..1 direktno birati 
SV0)l' 1astup11ike n,1 poseb1Hn1 lista1na 
B,oJ 1njl'Sl,1 Je predviden p1en,i\ udjelu 
u broju s tano, n1k,, ?a Sebe je, npr. 
p1edvllie110 3 n,iesta 

U Hrvatskoj ce t1n1e biti isp1111ien 
2aht1ev z,, duektnitn p1opo1c1011alniin 
z,1stupstv11 1na11jin,1 u SilbOrll 

I 1n1 post,1vl1a1no ovaJ zahl)ev vec 
pet god11tt1, .tli od ostvarenjr1 - 11is ta1 

Ookle11 
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Jozsa Laszlo, član Predsjedništva Saveza vojvođanskih Mađara (SVM) 
V 

ZAJEDNICKIM SNAGAMA DO 
OSTVARENJA AUTONOMIJE 

Ovih dana, članovi llajužih ruk
ovodstava SVM i VMDK boravili su 
u Republici Mađarskoj, na poziv 
mađarske Vlade, a po pitanju 
rešavanja položaja mađarske manjine 
u Vojvodini. Ovim povodom smo 
razgovarali sa članom Predsedniš tva 
SVM, bivšim zamjeni.kom Ministra za 
ljudska prava pri Savez11oj Vladi 
Jugoslavije, odvje tnikom, gospodin
om Jozsa Laszlom. 

* Da krenemo od ranijih dana: 
Kažite nam nešto o svojim aktivnos
tima kao zamjenik ministra za ljud
ska prava pri Saveznoj Vladi? 

- Ja sam za vreme Panićeve Vlade 
u tada os11ovanom Milustars tvu bio 
pomo6 li.k miiustra za ljudska prava 
i prava manji11a. To Milus tarstvo je 
s·vojevrem eno imalo plan aktivnosti 
za pronalaženje adekvatnih rešenja za 
zaštitu ljudskih prava. Bilo je evident
no da se tokom 1991 . godine zemlja 
suočila s ogromnim brojem kršenja 
ljudskih prava i u oblasti zaštite man
jil1a. To Millistarstvo je imalo težak 
zadatak s obzirom da smo u tovreme 
žive li u neposrednoj o pas nos ti od rat
nih zbivanja. U to vreme su tek neka
ko bile ratne operacije zaustavljene 
na tlu Hrvatske, a konflikti u BiH su 
se tek nazirali. Svi ovi događaji na 
makropolitičkom planu imali su i te 
kakvog uticaja na stanje ljudskih pra
va i prava manjina . Zbog svega 
ovoga došlo je do formiranja ovog 
Milustarstva. Bilo je zamišljeno da 
pored millistra i njegovog zame1li.ka, 
kao vodeće ličnosti u tom Millistarst
vu na ravan pomoćnika ministra 
budu angažovani preds ta vilici tri 
najveće manjillSke skupil1e u zemlji, 
a to znači, predstavnici albanske, 
muslimanske i mađarske nacije. 
Međutim, opšte je poznat rezervi.san 
stav alba11Skog naroda u vezi učešća 
u političkom životu u ovoj zemlji, pa 
stoga pomo6li.ka millistra iz redova 
albanskog naroda nismo imali. 

Nažalost, izbori, koji su održa1li kra
jem 1991. godil1e,prome11ili su poli
tiku prema ovom Millistarstvu. Došlo 
je do osetljivog pada prestiža ovog 
Millistarstva u odnosu na značaj koji 
je imao u prethodnom periodu .Na 
žalost, novoosnovano Millistarstvo 
relevantilim poilitičkim krugovima -
mislim prvenstveno prema 
međunarod1lim organizacijama- bio 
je samo izlog putem koga je nova 
vlast pokušavala popraviti svoj 
image.Moje iskustvo pokazuje da 
ovakav načiI1 rada obično biva ( i bio 
je) bezuspešan, a rejfu1g i prestiž no
vog Milustarstva posle našeg odlas
ka ( ožujak i travanj 1993.) ostao je sas
vim bez uspjeha. Nakon rekon
strukcije 11ove Vlade, Millis tars tvo 
kao takvo bilo je ugašeno, pa je savez
ni millistar za ljudska prava i prava 
nacionalnih manjiI1a postao millistar 
bez portfelja sa ne baš jasno 
određe1lim kompetencijama. A kad 
govorimo o tim kompetenccijama, tu 
je važno kazati da su domeni našeg 
Ministarstva iz početka nužno iz 
prav11ih razloga morali biti 
ograničenog karaktera. Nama jed
nostavno tada u važećem pravnom 
sistemu, koji doduše i dan danas pos
toji, nisu obrazloženi mehanizmi 
putem kojih bise moglo nastupiti. Mi 
ili.smo imali nikakve nadzorne ko
mpetencije, 1likakve naredbodavne 
kompetnecije. Naš se rad, . prema 
tome, svodio samo na praćenje s tan
ja, na izveštavanje i na predlaganje 
za preduzimanje odgovarajućih mera. 
Ustavno - pravna s truk tura SRJ sa 
izrazito jakim kompetencijama Re
publika članica bio je dodatni faktor 
otežavanja posla. No, sada je jasno da 
ovo Millistarstvo više i ne postoji, a 
problemi i te kako p ostoje. 
dakle,savezna izvršna vlas t je srna tra
la da je ova problematika takvog kar
aktera da ne zaslužuje poseban tret
ma n . Mislim da je ovakvo stanje 

neodrživo. Neodrživo zbog toga što 
će svakako i u narednom periodu biti 
dosta stvari koje će trebati uraditi na 
afirmaciji zaštite ljudskih prava i 11a 
preventivnoj zaštiti. Ja sam uveren da 
će ovim poslom mora ti da se bavi jed
na sasvim specijalizovana i11stitucija, 
faktički držav1li organ. U svakom 
slučaju, jedno takvo Millistarstvo do
bro bi došlo nastojanjima da se na 
polju zaštite ljudskih prava zajsta 
nešto ozbiljno uradi. 

* Koju funkciju sada obnašate, 
i da Ii je ona povezana s Vašim pre
thod nim radom na pi tanjima zašti te 
ljudskih prava? 

- Još za vreme rada u Millistarst
vu, ja sam od stranke VMDK bio iz
abran za saveznog poslanika, a tu 
funkciju obavljam i danas. To radim 
na neprof esiona Inoj bazi, jer nakon 
moje ostavke na mjesto pomoalika 
ministra, vratio sam se mojoj os
novnoj profesiji - ad voka turi. U 
međuvremenu, došlo je do stvaranja 
jedne nove političke orga1lizacije -
SVM, gde sam ja član Predsedništva. 
Mislim da je malo umanjen moj 
a11gažman po pitanju obrane, zaštite 
i afirmacije ljudskih prava, mada ni 
ovakva konstatacija nije sasvim 
ispravna, jer u advokaturi, mojoj os
novnoj profesiji, susrećem se sa 
širokim spektrom pitanja koja koi11-
cidiraju sa Ustavom zaštićenim ljud
skim pravima u svakodnevnom 
rad u .Prema tome, i ja se i te kako 
susrećem s ovom problematikom. 

* R.ecite nam nešto o razlogu 
posje ta Vaše stranke i s trank e 
VMDK Vladi Republike Mađarske 

- U Mađarskoj postoji jedan pose
ban ured koji se bavi problemima 
Mađara van granica Mađarske, i jed
na poveća skupiI1a Mađara iz Vojvo
dil1e (11jih 12) - kako je u pozivu bilo 
for m u lisano - ista knu tih ličnosti 
vojvođanskih Mađara - bilo je poz
vano u posetu radi konsul tativ11ih 
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razgovora na tri nivoa. prvo smo bili 
gosti ovog Ureda,gospodina Laszlo 
Labadia i ovom Uredu nadređenog 
državnog sekretara iz kabineta 
g Csabe Tabaidia Zatim smo bili 
primljeni na razgovor kod predsed
nika Republike, g. Arpada Goenza, a 
na kraju i kod g Gyule Hori1a, pred
sednika Vlade Republike Mađarske. 

Na listi pozvanih nalazile su se istak
nute ličnosti iz političkog , obra
zovnog, kulturnog i duhovnog 
(crkvenog) života vojvođanskih 
Mađara Bili su predstavljeni i zastup
nici političkih stranaka DZVM iSVM, 
g. Kasza Jozsef je bio u funkciji pred
stavnika rukovodilaca loka Inih 
samouprava, gde Mađari žive u znat
nijem broju U delegaciji smo imali i 
univerzitetske profesore, direktora 
naše najveće izdavačke kuće, rukovo
dioca Katedre za mađarski jezik, re
formatorskog biskupa, predstavnika 
RKT crkve, a ja sam bio u funkciji sek
retara vojvodanskog Kuratorijuma -
fondacije Ilyes - koji se bavi potporom 
i pomaganjem kulturnog i duhovnog 
života Mađara izvan Mađraske. 

„ Kako i zaš to je došlo do 
političkog sukoba i podjele unu tar 
mađarske političke organizacije? 

- Nakon više od godinuipo dana 
od Skupštine, odn Konferencije 
DZVM koja je održana krajem marta 
1994 godine, mislim da ve&1a nas ni 
dan danas n.ije na&to sa pozadinom 
ovog političkog sukoba, koji je 
početkom 1994. evide11tno nastao u 
najužem rukovodstvu DZVM. 
Praktički između tri ličnosti: sa jedne 
strane Andrasa Agostoua, kao pred
sed tuka i Ja11osa Vekasa, jednog od 
potpredsednika kojj su u lom suko
bu bili na jednoj strani, a 11a drugoj 
su biti Sand or 1-fodi, drugi potpred
sednik DZVM.U javnosti je 
iskoriš tena !>iluacija u određenim 
nejasnoćama koje su pratile finan
sijsku potporu koj,1 je dolilzila u 
Madraske, do koje se dolazilo putem 
konkursa. Jedc1n deo koji je 5vojevre
meno saslavljt10 g Hod1 za razne 
namene, š to znc1či ne za <1klivHost 
DZVM, već za odredcHe namene iz 
oblasti kulturnog i d uhovnog livotc1 
Ja mislim da je najveće pitanje bilo 
oko toga u kojoj meri DZVM može, 
treba i srne da vrši kontrolu nc1d odo-

Glas rav1tice 

brava njem i korištenjem ovih sredsta
va, koja nisu išla u korist DZVM-a 
Izgleda da je tu došlo do političke 
konkurencije između na pred 
pomenutih ličnosti i dva tabora u sh
vatanjima. Meni se čini da je linija gos
podina Agostona zastupala 
stanovište da DZVM treba da ima 

praktički totah,u kontrolu nad 
korištenjem ovih sredstava za 
korištenje on.ih političkih ciljeva - ap
solutnu i beskompromisnu borbu za 
mađarsku autonomiju i sva pitanja 
koja se natalože na ovu političku 
kičmu Kažem i odgovorno tvrdim da 
u ogromnoj ve&ti, pa čnk i u užem 
Predsedništvu DZVM ni dallas ne 
može bi ti jasno tota Ina poz;id ina ovog 
sukoba, jer osim ove trojice 
spomenutih rukovodilaca, to 1uko nije 
Lačno znno.Svima 01uma, koji su se 
izdvojili iz DZVM i osnovali SVM, bio 
je neprihvatljiv nnčin ovog 5ukoba. Mi 
nismo bili zadovoljni s.i postupcimi1 
onog del,1 rukovods tva koJi je pristu
pio g Agoslinu, Jer smo s1nc1lr,1li da 
sve nast,1le probleme je treb;ilo 
re~avati na sasvim diskret,1n n,1c1n 1 

unu t,1r org,1nizt1cije. BiH smo 1nislje11j;i 
da svi oni ci Ja su 1men,1 pomenu ta 
unut,1r ovoga sukoba, i rt~c1mo, skan 
d,1 l,1, treb,1 ju da se povuku 1 da na 
njil1ovo meslo dođe jedno novo ruk
ovodstvo. Medulim, n,1r,1v110, Jedan 
ova kav s tav niJe koncipirao sa 
poliUckim amhicijt1ma po p1tc1nju up-
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leten.ih osoba Prema tome ovakav 
zahtev nije mogao biti uvažen. Mi nis
mo bili zadovoljni s načinom 

rukov ođe11ja sa isključivim 
ponašanjem, sa etiketiranjima koje su 
u prvom redu rukovodioci lokalnih 
samouprava dobijali od rukovdstva 
DZVM.Mi nismo bili zadovoljni kli-

mom u rukovodstvu DZVM koje 
nije bilo komparativ no ni unutar Or
ganizacije, a kamo li u celovitosti 
mclđcirske zajednice u Vojvodini. To 
je bilo jedno rukovodstvo sklono da 
izaziva konflikte, uda ljava11je svoje 
baze od samog DZVM-a, i mislili 
smo da se ovim putem ue može i6. 
llego je potrebno oformiti jednu 
novu organizaciju koja je otvoreni
ja i spremnija na dijalog. U prvom 
redu kažem, sa samom mađarskom 
zajednicom, a u drugom redu i sa 
svetom koji nas okružuje, i tu sas
vim jasno ciljam ua vlast. A tu cil
jam i na 11aše političke partnere U 
vezi odnosa naše dve političke or
ganizacije moram ista6 jedno neza
dovoljstvo, ali to nezadovoljstvo ne 
proizilazi iz ponašanja ljudi u SV}.1 
- jer mi smo u više navrata nudili 
saradnju starijoj političkoj organiza-

ciji, jer smo ubedeni da sc1mo 
zajedničkim nastupom m ože1no 
uspešno zastupati interes mc1đarsk.og 
narodn. Na ž;i losl, čin.i se da sn druge 
str.ine dol.ize odgovori koji više idu 
u prilog stvarnnju međusobnog kon
flikta, nego u cilju slišava nja i tu bih 
mogapo istt16 i Zildnji primer, a to je 
nnčelni dogovor koji je postignut u 
Budi.mpešli, jedan 11en;imer,1vc1ni i u 
prvom red u jedno nesvrs tano i 
neuvrs teno pitt1nje - ;i to je buduc.1 s,1-
rndnjil nr1 izu1di konceptc1 t1utonom
ije. Izgledc1 d.i jt> pritisa k. od prvog h-e
nu t k.a bio t.ikav da je g Agoston, 
izrl"k,10 svoju sprt.?n1 nost 2,1 s,1r;idn1u 
u vezi ovog p1tc1nj,1 Na ž,1lost, te 
spremnosli nernn u otvorenom obliku 
u d,1ljoj l,1zi, vt.?c dvt1 d,111,1 n,11-.on 
sc1op;te111,1,ruk.ovodstvo OZ\'}..l J(' lu 

s,1rc1dnju postilvilo na s,1s, itn neiz
vesne st,17e 

„ Kako lum,1či t e z,1dr1avanje 
po~lc1ničkih i odborn ičk ih mcsta u 
Parla1ncnli1n,1 od strane SVM-,1, k,1 <l 
~e zna da su ti predstavn ici u stv,1r i 
kandicl,1ti n,1 izbor i111a ... tranke 
DZVM? 



Broj 58 

-U vezi poslaničkih i odborničkih 
mandata, ja mislim da je situacija sa 
pravne strane jasna: Naime, mandati 
n e prestaju sa činjenicom što su 
promenili, izbačeni, za pravo 
isključeni iz DZVM, a naravno ne tre
ba se ograničavati na pravno 
obrazloženje. Radi se o sledećem: svi 
oni koji su bili izabrani kao članovi 
DZVM on.i su i lično sasvim sigurno 
doprineli izborima DZVM-a i ne 
može se uputiti previše prigovorima 
onima koji su mandate zadrža li,a to 
su zapravo svi.A iz razloga što mi 
nismo bili voljni i osećali potrebu da 
zajedničke rezulta te prepustimo onoj 
grupi koja jednostavno zbog svog 
prestiža više sama ne može preuzi
mati zastupanje interesa 
vojvođanskih. Mađara.Zastupanje in
teresa mora biti zajednički posao, a 
to je bio osnovni razlog da se ovi 
mandati zadrže. 

* A šta je, onda, bila tema razgo
vora u Mađarskoj? 

- Mi za tu temu nismo imali 
međusobni odn os dve političke 
s tranke, niti potrebu za sarad11jom, ali 
nakon izjave u toku samih razgovora 
- predstavnik SVM g. Ferenc CSu bel
la - da je SVM sprema11 na saradnju i 
želi tu saradnju, došlo je do situacije 
u razgovorima, kada ni g. Agoston 
nije m ogao suprotno izjaviti. To je bio 
odlučujua trenutak kada se činilo da 
postoji mogućnos t da je došlo dopre
okreta u međusobnom odnosu dve 
političke s tanke i da će se nešto na tom 
polju i uraditi, a zapravo je ciljano na 
zajednički nas tup za izradu jednog 
koncepta autonomije koji bi onda u 
kasnijoj fazi bio ponuđen kao 
zajednički predlog. I to ne kao pred
log političkih stranaka, n ego 
vojvođanskih Mađara u cetini. Znači, 
takav koncept bi bio ponuđe1t Vladi 
Srbije, odn. nadležnim organima kao 
podloga za političke razgovore o 
budu61osti vojvođanskih Mađara. Mi 
naime danas srna tramo - a to smo već 
dosta puta izjavili, da pi tanje 
budućnosti, pitanje preživljavanja i 
konkretno, pitanje političke autonom
ije ne srna tramo partijskim pitanjem 
na koje biiskljuovimandatimala jed
na ili možda obe političke partije, već 
smatramo da je to pitanje od izuzet
ne važnosti za budućnost naše 

Glas ravnice 

mađarske zajednice. I sigurno je da 
na toj bazi treba izgraditi zajednički 
pristup. Kod izgradnje zajedničkog 
pristupa i nastupa, jako je bitno 
odrediti polaz11e osnove- a one bi kog 
ovakvog rada trebale biti da koncept, 
koji bude izrađen, mora odgovara ti 
potrebama - kako 01lim etnikumima 
koji žive na severu Bačke, tako i oni
ma koji žive u dijaspori. Jedan ovakav 
politički zahtev uživa podršku jedne 
odlučujuće većine Mađara, jedan 
odlučujuc5. konsenzus veane Mađara . 
,. Da li se uz ostvarivanje na ciona
lnih prava mađarske manjine, Vi 
ujedno za lažete i za prava os talih 
manjinskih naroda i kakva kon
cepcija autonomije je zami~lj ena? 

-Naravno, prevremeno je govor
iti o svim d e taljima koji bi krasili 
jedan ovakav zajednički koncept au
tonomije, ali polazea od 011jen.ica da 
jedna etnička autonomija obezbeđuje 
jedansasvim zavidan nivo prava koja 
uživaju pripadnici te manjulSke au
tonomjje i narodne skupu1e, sigurno 
je da se ovakav koncept ne može pro
voditi bez jasnog s tava da istu meru 
prava i kompeteucije treba obezbedi
ti svim ostalim narodima koji budu 
žive li u toj au tonorniji. Pre svega, tre
ba istad i to da važeći, odnosno ranije 
važea koncepti au tonom.i je su išli tom 
linijom - naime, taj segment koji smo 
nazvali personalnom autonomijom -
bio je takve prirode da je omogućavao 
postojanje i funkcionisanje 
višeetničkih autonomija na persona l
nom principu, iz prostog razloga što 
bi time bili obuhvaćeni segmenti 
društvenog života, kao što su obra
zovanje na maternjem jeziku, ku ltur
na pitanja, in.formisanje. I to je sigurno 
takva stvar koja se na isti način može 
regu lisati u odnosu na sve narode koji 
zajedno žive. Tu jednostavno nema 
mogućnosti da dođe do kolizije inter
esa. Ovo načelno pitanje je možda 
malo interesantnije u pogledu teritor
ijalne autonomije, a li 11.i tu ne treba 
imati previše bojazni, jer stvaranjem 
jedne teritorija Ine a u ton ornije 
određena manjina ima ve&lSki broj 
u našem okruženju, i sigurno je lako 
pronaamogućnostda jedna takva ter
itorijalna autonomija ne bude u s lužbi 
jednog e11titeta, već da bude u s lužbi 
celoku pnog spektra ljudi i naroda koji 
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u njoj žive. Bilo kakva isključivost 
ovde ne bi bila prihvatljiva. Prema 
tome ,teritorijalna autonomija bi bila 
u fu1lkciji toga da se oni problemi, koji 
se mogu rešavati na lokah1om nivou 
rešavaju na lokalnom nivou, uz 
korištenje onih resursa i snaga koji
ma mi raspolažemo ovde u našim 
uslovima suživota. U tome teri torijal
na auton omi ja ne bi značila 

isključivost u prevladanju jednog et
nikuma nad drugim, jer mi se zapra
vo borimo protiv ovakvog stanja i 
sigurno nikakvu sreću ne bi donelo 
odlaženje u drugu krajnost.Ovo nije 
bila namjera, niti će ikada biti. 

* U k ojoj je mjeri po ovom pi
tanju važna uloga matične države? 

- U prvom redu mislim da je 
nesporna sloboda svakog kolektivite
ta da održava veze i odnose sa svo
jom matičnom nacijom, pa čak i sa 
svojom državom, gdje njegova naci
ja živi. Ali sigurno je i to da pomoć i 
efektivni angažman te države je 
ogra 1uče11og karaktera . Ovo pitanje, 
pita11je autonomije i pitanje rešava11ja 
budućnosti određene manjine je u 
prvom redu pitanje koje se ima 
rešavati sa orga1lima vlasti, ali sam 
siguran i u to da matična nacija i 
matič11a država na medunarpdnom 
pla11u i na međudržavnom planu 
mogu pronalaziti za sebe takve zadat
ke i usluge koji će ic5. zajedno sa hten
jima određene manjinske skupu1e i 
koji će se, naravno, nadovezivati.Ovo 
nikako ne znači uplitanje u unutrašnje 
odnose, jer mislim da svakom mora 
biti jasno da zaštita ljudskih i man
jinskih prava se u međunarod1um 
odnosima već više decenija ne tretira 
kao pita11je čije nametanje izaziva tj. 
dovodi do zaplitanja jedne susedne 
ili d ruge zemlje, već se radi o takvim 
univerza hlim potrebama kod kojih se 
manjina ne može povlačiti iza zavese 
i barijere koja se zove „ uplitanje u 
u11u traš11je odnose". Radi se dakle o 
pitanjim a takvog karaktera koji 
uživaju daleko veću prodornos t u 
međunarod1lim od nosima i saglasno 
tome, više treba ia na p lodnu i efek
tivnu saradnju koja može n astati 
medu s usednim zemljam a u okviru 
doborsusedskih od nosa i to je ispra
va n put š to se tiče mogu će uloge 
,konkre tn o Rep ublike Mađarske u 
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rešavanju problema Mađara 
Vojvodini.Sve to u funkciji položaja i 
budu6losti manjinskih entiteta , do
bros usedskih odnosa i opštih 
političkih i sigur11osnih uslova. -„ S ta mislite o planu Z-4 i kako 
ga tumačite i da li je on prihvatljiv i 
za ostale dijelove Jugoslavije? 

- Plan Z-4 je bio izraz političkog 
htenja međunarodne zajednice da bi 
se rešio status Srba u Hrvatskoj. 
Sadrži izuzetno širok set prava i 
ovlašćenja koji su bili pod zaštitom 
UN.Plan je predviđao čak i demilita
rizaciju tih zona, posedovanje sop
stvene monete, sopstvenih policijskih 
snaga, odvojeno sudstvo, odvojeno 
zakonodavstvo,znači jednu au tonom
iju tako širokog spek tra, da već 
možda i premašuje klasična shvatan
ja autonomije, jer autonomija ne 
dovodi u pitanje suverenitet države. 
No, sve u svemu, posle korenite 
promene situacij~, plan Z-4 više se ne 
čini aktuelnim. Sto se tiče primenji
vanja plana Z-4 na ostale delove Jugo
slavije, ja mislim da društveni pa i na
cionalni odnosi su drugačijeg karak
tera, ako gledamo područje Vojvod
ine. Puko p repisivanje bi lo bi 
nemoguće, ali određene ideje se 
mogu iskoristiti, jer smatram da sva
ki rad i koncepcija može ima ti 
određene pouke i za druge situacije, 
i za d r uga područja, tako da ni
kakvog paralelizma ne vidim da bi 
bilo umesnom, a U ponavljam, 
određena rešenja i ideje mogu se uzeti 
u razmatranje. 

•Ovih dana s mo saznali o p ose
li JUL-a Republici Mađarskoj .Da li 
je ova posje ta u svezi s posjeto m 
dviju delegacija SVM i D ZVM? 

-Mi smo na licu mesta od pred
sedni.ka A.rpada Gčnca sa zna li da će 
do6 do ove posete, tako da nikakve 

V 

povezanosti ja nisam uočio. Staviše, 
koliko sam shvatio, da je do posete 
M-a došlo na i.nzistiranje jugoslov
enske strane. Veza je bila uspostavl
jena ranije, a posjeta Jul-a je usledi.la 
kasnije. 

Sandor Molzer 
GR ne pravi razliku između 

stranaka DZVM i SVM. Ovoga 
puta razgovarali smo s g . Laszlo 
Jozsom, a sJjedeći puta i sa nekim 
od članova DZVM. 
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TKOJOSPAMTI ZGAZENE ,, 
SVIJECE ... 

Subotica je 11.X. ove godine 
proglašena za prvi grad rnira u 
Jugoslaviji. 

Osjećam veliku potrebu da se 
tin1 povodom podsjetin1 (a i ostale 
čitatelje GR) - Subotica je zaslužila 
ovo priznanje, ali je bitno da se 
kaže da je to zasluga svakako onih 
koji su svoj glas protiv rata digli 
još 1991. , kada je ovo ludilo i 
počelo. 

Zahvaljujući građanin1a koji 
su tada in1ali sn1jelosti dići svoj 
glas, pren1da su na svakon1 kora
ku bili proganjani, klevetani po 
sredstvin.1a javnog inforn1iranja 
kao ustaše, narodni neprijatelji, 
dobivali otkaze, zatvarani zato što 
su odbili poziv u rat, od vodeni na 
prve luuje fronta (ako su ullvaćeni) 
disciplinski kažn java ni, 
saslušavani i što sve ne ... Mnogi 
su se i isehli. 

Nikako ne treba za boraviti 
one koji su 1991. n1edu prvin1a 
služili ekumenske Mise za n1ir, one 
koji su svoj potpis dali, iako Srbija 
„nikada nije bila u ra tu 11 kako 
tvrde oni koji su podiglj spomenik 
žrtvan,a rata 1991. godine ... 

N e dozvolin10 da oni, koji su 
od ratnih hu š ka ča i ratnih 
zločinaca postali najveći nurotvor
ci, pripišu sebi da su oni oduvijek 
bili za n1ir. Znan10 bar u našoj s re
dini tko je što činio. Ne dozvoli
n10 da oni, koji su nas klevetali, 
vrijeđali, sankcionirali, šutirali 
svijeće, sada budu najveći 
n1irolvorci. Rane nas, koji snio od 
san,og početka bili protiv rata, još 
su vr lo svježe i ostat će nan, dok 
snio živi. Ali, naša je savjest čista. 
Zbog naše djece i svjetske javnos
ti n1oran10 ukaza li na to tko je bio 
tko, i tko je odista želio n1ir, a tko 

jedn9 govorio, a drugo radio. 
Clanovi političkih stranaka 

DSHV i VMDK najviše su bili 
izloženi pritiscima, ali ja tvrdin1 da 
su te stranke jedine odista bile pro
tiv rata i ostale dosljedne u svojim 
stavovin1a, dok su drugi mijenjali 
svoje n1išljenje, u ovisnosti od ak
tualne političke vlasti. 

V 

Cesto se pitan1 - kako ti ljudi 
uopće n1ogu nurno spavati ili se 
pogledati u zrcalu, kada jedno 
govore danas, sutra drugo, a rade 
nešto sasvin1 treće. Najviše 
začuđuju intelektualci i visokoo
brazovani ljudi koji su se izn1je
nili preko noći i otišli u službu 
jedne politike koja je na11ijela toli
ko zla svin1a, pa i vlastiton1 nar
odu, politike koju je cijeli svijet os
udio. 

Na otkrivanju spomen ploče 
u povodu proglašenja Subotice za 
grad n1ira, vrlo je evidentno bilo 
da nije bio prisutan nitko iz Ok
rug a, niti vladajuće političke 
stranke, niti njezi11ih satelita. 

Netko će od či t atelja -
navikavši na našu toleranciju - reći 

da sanl pretjerala, ali oprostite n1i, 
jer kroz ove četiri godine se nak
upilo puno gorči11e i žuči u n1eni 
zbog nepravde koja je nanošena i 
n1eni i n1ojin1 iston1išljenicin1a . 

In1an10 nebrojene žrtve, n1ore 
unesrećen ih ljudi, posijanu 
n1ržnju, zgarišta i civilizacijsku 
sran1otu. Većina Su botičana nije 
podržavala politiku rata. Iakosn10 
bili nen1oćni spriječili ga, ovo nan1 
je baren1 n10 la utjeha pred našon1 
savješću i za naša buduća pokol-
1en1a. 

A. K. 
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lnterview: Azem Vllasi 
V 

U ISCEKIVANJU RASPLETA 
Pojavom knjige Iva1la 

Stambolića, ponovo su na scenu 
izvučeni događaji od prije desetak 
godilla, kao i njihovi akteri. S druge 
strane, pitanje Kosova - a koje se u 
političkim analizama smatra 
"nerješenim" kao da se ponovo ak
tualizira. Stoga smo se obratili g. 
Azemu Vllasiju da nam pojasni 11eke 
nedoumice. Najprije nas je zanima
lo gdje je i što radi sad? 

- Tu sam, gdje sam s manjim 
prekidima uvijek bio, na Kosovu, 
odnosno u Prištini. Ne zato što nem
am drugog izbora, već za to što imam 
one d~boke, prave razloge da os
tanem i u ovim teškim uvjetima uz 
svoj narod. Sve značajno u mom 
životu vezano je za ovu sredinu, za 
Kosovo, za sudbinu llaroda kojem 
pripadam. Uostalom, zar se ne bi ra
dovali m om odlasku sa Kosova oni 
koji su me progon.ili, prijetili mi na 
mitinzima, hapsili i sudili mi za to što 
sam se pokušao oduprijeti njihovom 
ludilu. No, podrška Albanaca, zbog 
koje sam bio o.kriv ljen, nije tek us
pomena već i obaveza da ostanem s 
n1una. 

* Na kojim poslovima radite? 
- Radim kao odvjetnik i kažu da 

sam se d obro snašao u ovoj struci. Na 
ža los t, p os tao sam ne ka vrsta 
s tručnjaka za političke procese, što m i 
nije ni drago ni lako. Bilo bi mnogo 
bolje d a il1 nema. Bio sam još uvijek 
u godinam a kada se m ože poče ti 

ponovo i nisam želio d a budem " bivši 
političar''. A treba i živjeti od nečega. 

* Niste va ljda rekli " zbogom" 
politici? 

- Narav no da ne. Politika mi je 
" u krvi" i nisam se sasvim povukao 
iz poli tiučkog života. Nas tojim svojim 
iskustvom , procjenam a pomoći koli
ko mogu. Bavio sam se pe tnaestak 
godu1a politikom, prošao kroz teška 
iskušenja i dram e, a to se ne zaborav
lja lako. Dije lim sud binu Albanaca 
kojima se u svakom tre11utku može 
dogodi ti d a se na đu na ud aru 
represije, da budu uhapšeni, za tvore-
1li ... jednostavno, nas tojimo živje ti 

koliko god je to moguće normah10, i 
raditi unatoč svemu. 

* Upitate li se nekad š ta nam se 
ovo događa i zar je morala sve biti 
baš ovako? 

_,. 

- Da ovo, što se događa već šes tu 
godinu, n ije toliko tužno i ružno, 
tragično, d a ljudi ne pa te zbog 
ovakvog stan ja, m og lo bi biti i 
komično.Naime, kada je 1989. god
ine nasilno u kinuta kosovs ka a u
to nomi ja i zaveden r ežim sile i 
represije nad Albancim a, ovdašnji 
Srbi su bili sretni što ih je njihova vlast 
iz Beograda odvojila od Albanaca, š to 
neće više m ora ti podnositi i Albance 
u vlasti, ili u politici. Mislili su da je 
to sreća za Srbe!Albanci s u bili nes
retni zbog gubitka autonomije i sve
ga što je uslijedilo. Tugovalis u i trpili. 
Srbi su li kova li k ad a su A lbance 
istjerivali s pos la, n jihovu djecu iz 
ško la, kada su liječilicima zato š to s u 
Albanci onemogućili da liječe svoje 
pacijente ... Sada više nisu tako srećni. 

Napro tiv, i oni su tužili i nezadovolj-
1li, jer niš ta nema od blagostanja koje 
im je Milošević obećao. I Srbi žive 
svakim d an om sve teže i njihova 
mržnja prema Albancima im se ni je 
ispla tila . Ni laži na koje su ih potica li 

m ediji i vlasti. I d a lje odlaze s Koso
va. I dalje moraju gledatiAlbance koji 
su tu, žive svoj život kako znaju, dovi
jaju se, rad e i opstaju i u najtežim. pri
likama. Svesrpska tuga zbog poraza 
u Hrvatskoj i u Bos1li skrhala se i na 
kosovske Srbe. Uz to su svjedoci 
kako se Srbi iz Hrvatske žestoko opi
ru dolasku na Kosovo. Oni nisu htjeli 
ž iv jeti sa Hrva tima, pa srna traju pre
varom i izdajom ne samo ono š to im 
se d ogodilo, već i nas tojanja da ih 
pre tvore u koloni.za tore dovodeći ih 
na novo " bure baruta" , među Al
bance! 

* Tko zaprav o, obnaša vlas t na 
Kosovu? 

- Poznato je da je vlast na Koso
vu zapravo policija . Inače, vlast se 
svim silam a trudi da srbizira Koso
v o, ia ko je to pre težak zada tak 
obzirom na 90 pos totna a lbansko 
stanovniš tvo. Za srpsku vlas t, Alban
ci su u1teresanbli u onoj fazi samo 
ukoliko na razne načine mogu od 
njih izvući novac kako bi se pu1lila 
državna blagajna. Albanci žive u uv-

jetima kada srpska vlas t čuli sve da 
nestan u sa Kosova. Mislim da je to 
najkraći od govor na vaše pitanje. 

* Kako je sve počelo? 
- Poziv Srbima na okup, pod jed

nu v last, jednu d ržavnu kapu, poziv 
na sukob sa svima sa kojima su prije 
toga desetljec5.ma mirnoživjeli, krenuo 
je sa Kosova. Ovdje je na mitinzima 
mržnje prvi put zatraženo oružje, 
ovd je se prizivao i najav ljivao rat. Sve 
u ime buđenja srpskog " ponosa" i 
" dos tojanstva", kosovskog mita i os
vete, uzd igao se Milošević u takvoj 
na cio na lističkoj euforiji koja je vodila 
ka sukobima i tragediji. Vidio sam šta 
se događa i upozoravao Miloševića, 
insis tira o i kod drugih repu b ličkil1 
predstav1lika da se zaustave takva 
opasna talasa n ja . Moji sukobi sa 
Miloševićem su pos taja li sve žešći. On 
je mitu12ima, gebelsovskom propa
gandom, čije je uzde čvrs to držao u 
svojim rukam a, stvarajući a tmosferu 
linča u kojoj su se svi počeli plašiti, 
čla nove rukovods tva Jugos lavije 
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pretvorio u obične krpe. Albanci i ko
sovsko rukovodstvo su se jedini u 
Jugoslaviji u tom trenutku usprotivili 
tom ludilu. Sjećate se novembra 1988. 
godine i masovnih okupljanja i 
demonstriranja protiv 11asrtaja na 
Ustav SFRJ i kosovsko rukovodstvo 
koje je hranilo osnovna načela tog 
Ustava? Oslanjajući se na to 
zastrašeno bijedna rukovodstvo Jugo
slavije, Milošević je kao predsjednik 
C.KSK Srbije javno, pred Skupštinom 
obećao moje hapšenje, što je odmah i 
realizirano. Mislio je da mu više ni.ko 
ne stoji na putu. Ipak, taj užasni gest 
javnog obećanja hapšenja zbog razli
ka u političkom mišljenju stalno ga 
prati i ničim se ne može izbrisati. Jer, 
čak ni Staljin ili Hitler nisu na mitinz
ima najavlj.i.vali zlodjela koja će 
počiniti u ime partije. 

"'I.ko je stvorio instituciju "Slo
bodan Milošević"? 

- Putokaze za akciju odredili su 
mu SANU i SPC,v a uzdigao ga je cije
li srpski .narod. Cast izuzecima, um
nim Srbima koji su u njegovom us
ponu vid jeli nesreću i za svoj narod, 
a li oni su bili tako usamljeni i 
bespomoćni, da su jedino mogli sebi 
stvoriti neprilike pokušavajući da 
kažu ono što misle. Srpski narod je u 
ujemu dobio vođu kakvog je htio i 
zaslužio. Sada ga mnogi kritiziraju i 
napadaju, ali ne zato što je krenuQ 
pogrešnim putem i što taj narod vodi 
u bespuće, već zato š to nije dobio 
zapoičeti rat„ što nije stvorio "Veliku 
Srbiju", što nije uspio d a uništi one 
na koje je nasrnuo i što nije ostvario 
neostvarivo. 

* Kakvo Kosovo želi sadašnja 
vlast? 

- Beogradska vlast želi srpsko 
Kosovo, bez ili sa što manje 
Albanaca.Takav cilj se ne može ost
variti bez masovnih zloona, genoci
da. U ustrajavanje na ovom su ludom 
cilju može biti uzrokom teške trage
dije na Kosovu. Albanci bi pri tome 
teško stradali, ali unatoč tome Koso
vo ne bi moglo biti srpsko kako se to 
zamišlja u Beograd u .I još ako se 
pokuša iskaliti bijes na albanskom 
stanovništvu zbog poraza doživljenih 
u Hrvatskoj i Bosni, tragedija može 
biti još veća . Zato je posljeduji čas da 
se vlast i umne s nage u srpskom nar-
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odu trgnu i urazume. Nadajmo se da 
je i srpskom narodu dosta ludila, 
stradanja i nesreće zbog nasrtaja na 
druge, posezanja za tuđim. Kosovo 
može pripadati samo onima koji tu 
žive i žele da tu ostanu i rade u miru. 

* Kako će se riješiti kriza na 
našem prostoru? 

- Kriza će se riješiti i rat će prestati 
kada bude po1ušteno i oklonjeno sve 
ono što je s.i.lom izazvana i nametnu
to. ~ Kosovu je, često se zaboravlja, 
prvo "prošla" sila upotrebljena pro
ti_v p_oliltičke volje Albanaca. Tako je 

I stvorena kriza koja traje, te će se ona 
I riješiti kada i na Kosovu bude otklon

jena teš ko stanje stvorena silom . 
Milošević je uvidio da se rat ne isplati, 
počeo je surađivati sa 
međuuarodnom zajednicom i sada je 
pravi trenutak da se i kosovsko pitau
je uključi u sveobuhvatni američki 
mirovni plan. Pošto se Srbima sve 
manje ratuje, vjerujem da se problem 
može riješiti bez rata i da će završnica 
rata ipak biti Bi H. 

* Je li to možda u Miloševićevom 
političkom programu? 

- Sve dok nije čvrsto zasjeo na 
vlast, Miloševićev politički program 
je bio ono što su SANU i SPC 
naumile: borba za veliku Srbiju i u 
tom smislu je i plasirana parola "svi 
Srbi u jednoj državi" . Sada on sam 
povlači potez i ne pita nikoga . 
Parafrazirao bih uglednog političkog 
analitičara i umnog čovjeka Mirka 
Tepavca koji je rekao: " Miloševi više 
ue čini ono što želi već ono što mora." 
On više nije u ofanzivi, on je u defan
z1v1. 

* A što je sa Crnom Gorom? 
- Moguće je da će na kraju svega 

i Crna Gora postati neprija tau prob
lem za Srbiju. Treba razumjeti etničku 
i povjesnu bliskost srpskog i crnogor
skog naroda, pa ipak mislim da Crna 
Gora i C rnogorci nisu htjeli da ostanu 
uz ovakvu Srbiju, prognanu iz 
demokratskog svije ta, izoliranu, 
kažnjenu . Koliko god bude mogla, 
C r na Gora će s talno nastojati da 
dobije što veću samostalnost i to će je 
voditi u sukob sa Srbijom koja u sve
mu teži 1:psolut11oj dom.i.naciji. 

* Sla donosi Zakon o 
d ržavljanstvu? 

- Kao što je sve drugo podređeno 
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cilju da u Srbiji bude što manje on.ih 
koji nisu Srbi, tako će se tome prila
goditi i novi Zakon o državljanstvu. 
Tako će se nastoja ti da se za oko 400 
tisuća Albanaca, koji su pod raznim 
pritiscima otišli u inostranstvo u posl
jednjih pet god.i.na, 011emogući pov
ratak i trefua ih kao "nepostojeće", 
kao "strance". Pri tome bi se smislile 
posljedice za njihovu imovinu (većim 
se otima) pa bi se vlast i materijalno 
okoristila ovim Zakonom. 

* Kad smo već kod Zakona, kak
vo je stanje u našem pravosuđu? 

- Stanje u pravosuđu je katastro
falno u svakom pogledu . Ogrezno je 
u korupciju, bezakonje. Ko11tinuirano 
se organiziraju politički procesi pro
tiv Albanaca. To je samo vid zloupo-

v 

trebe pravosuđa . Cak i sudi.je Srbi 
priznaju da je sadašnje sudstvo 
mnogo više ovisno od politike nego 
ono ranije. Sada se više može govori
ti o partijskoj SPS " pravnoj državi" 
nego u prošlom si.s temu. 

* Kojim slučajevima se Vi bavite? 
- Branio sam optužene nekoliko 

političkih procesa. Trenu b.10 očekujem 
pismenu presudu za tzv. Ministarst
vo unutrašnjih poslova Republike Ko
sova. U tom procesu osuđeno je 70 
Albanaca. Pišem i žalbu drugostepe
nom sud u za tz. grupu Centra sig
urnosti iz G njilana gdje je osuđeno 16 
osoba. Na žalost, dok je ova vlast biće 
i ovakvih s lučajeva. 

* Kako objašnjavate pojave 
kršenja ljudskih prava nesrpskog 
s tanovništva na Kosovu i Sandžaku? 

- Na Kosovu, pa i u Sandžaku 
zato što se nastoje etnički očistiti od 
Albanaca i Bošnjaka, u stvari onih što 
nis u Srbi, više se ne može govoriti o 
pojavc1ma, već o masovnom kršenju 
ljudskih prava u različitim vidovima. 
Albancima, ka o i Bošnjacima u 
Sandžaku ugroženo je sve - od živo
ta, imovu.1e, pa dalje ... Stvorena je at
mosfera nesigurnosti, nezaštićenosti, 
ljudima se u lazi u ku će, vrše 
premetačine, odvode ih, tuku, maltre
tiraju, pljačkaju ... Policija rad i što god 
hoće pod izgovorom traženja oružja. 
Pa radoksalllo je da to radi vlast koja 
je u višenacionlnim sredin<1ma pre
tJ1odno naoružala Srbe i to oružjem 
koje po zakonu uopće nije dozvoljeno 
da imaju građani. Ali, radi se o državi 
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gd jl' gr,ltt .11ti ' i.maju po zako nu ' is ta 
p t ,l\'tl 

„ kako g led ,1 te nil pojJvu nove 

ljev ice7 
JUL u g lavno m o kuplja 

r ,l zoč,1rn ne i n e info rmira ne 
nos t.1 lgičc1re i nas to ji im nadomjes titi 
0 110 š to im SPS ne može dati. Ili, bo lje 
rečeno, JUL tre ba da im i s puni 
prcl ZlU.llU 11as ta lu razočara11jem u SPS. 
Us tva ri, JUL priča o onom e š to je SPS 
u ništio, širi nove zablude i nema šansi 
za ozbiljniji politički prodor. 

,. Gdjeje završnica? 
- Završ1uca je još daleko. No, na 

kraju kao i na početku, biće tu gran
ice između republika koje su bile i po 
Us tav u iz 197-1. godi11e. Uz to će Kos
ov o steći svoju snmostalnost u tim 
gra1ucama. Srbija će m orati bolje ure
diti svoje odnos e s a Vojvodinom i 
Crnom Gorom. Uvjeren sam da Srbi
ja nema š ta tražiti u BiH. Onda će se 
svi s ložiti da je potreban mir i surad
nja m edu tim novim državama.Ali, 
to će ostvariti novi ljudi, odista 
d emokratskih pogleda i usmjerenja. 

, 
VESNA KLJAJIC 
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NAROD Sć PITA 

VOXPOPULI: 
(GLAS NARODA) 

Kada se l 986. god ine dozna lo za 
d o kument koji je s premala Srpska 
akademija nauka (SA.NU),a koji je 
imao radni 11aslov "Memora1\dum" , 
to je izazvalo veoma burne rasprave. 
Od strane najviših organa Saveza ko
mu1usta bio je oštro osuđen i protiv 
njega je povedena žestoka medijska 
kampanja preko televizije, radija i 
novina. 

U-prava Akademije u takvim 
okolnostima na neki način se ogrc1di
!2 od tog dokumenta. Više puta je 
pnovljena izjava da je taj dokumenat 
bio u radu i 1uje prihvaćen na bilo 
kojem forumu, 11.iti je od n ekoga pot
pisan u Akademiji. 

Te okolnosti su utjecale da Aka
demija 1uje 1ukada to pitanje "Refer
enduma" dokončala, ali rasprave su 
se proširile i u sve druge Republike u 
Jugoslaviji. Nekoli.ko_g_odina to je_bila 
glavna tema _političkih rasprava. S 
jedne strane oštre osude, a s druge 

U isto vrijem e, članovi SANU, 
akademici Kos ta Mihajlović i Vasilije 
Krestić 11apisali s u i ovilt dana objav
ili knjigu " Memorandum SANU
Qdgovori 11a kritiku". ~ticajem okol
nos ti, u toku dva da11a u Subotici je 
bila promocija te dvije knjige sa veo
:g;~ dugimizruumljivim razgovorima 
sa au torima knjiga . 

U četvrtak, 12. X 1995. godine na 
tribiiu Otvorena knjiga na Otvoren
om univerzitetu bila je promocija ~1-
jige Ivana Stambolića_ " fut u 
bespuće" . \!.1_tvari, ta k1~iga je razgo
vor Ivana Stambolića sa Slobodanom 
Inićem. 

--------- -------; strane uporna odbrana i dokazivanje 

Ivan Stambolićje u svom izlagan- I 
ju rekao da je on više puta oštro osu
dio " Memorandum" u vrijeme kada 
se za njega dozna lo 1986. godii1e. To 
je uči1uo jer je predosjećao da se u nje
mu krije opasnost da će izazvati 
nacionalističke sukobe među narodi
ma u Jugoslaviji i ti sukobi mogu 
dovesti do propasti države. Tada .u 
svom jednom govoru je izjavio da je 
"Mem orandum -.i11 memoriam za 

MANJINE 

U subotu, 14. listopada, 
održana je u Novon1e Sad tl 
svečana akaden1ija pod nazivon1 
"Martil.1 Ll1tller i njegov z11ačaj u 
religiji, k11jiževnosti i povijesti 
njemačkog naroda". Akadanuja je 
održana u prostorijan1a novosad
skog pozorišta u organizacij i 
njemačkog kluba DK 11Donau", a 
povodorn petogodišnjice ujediJ.1-
jenja Njemačke. Učesniciakaden1-
ije bili su Botos Elen1.ir - svećenik 

Reforn,atorske crkve, Vlado 
Obšuc, svećenik Evangelističke 
crkve,prof. dr. Lazar Vrkatić, te 
prof. RudolfWeiss iz Subotice, koji 
je u svom referatu istaknuo pov
ijesni značaj i djelo Martina Luth
era za njen,ački rlarod. 

S. M . 

njegove isti1titosti. 
Među tim, kada su pojedini 

dogc1đaji u Jugoslaviji počeli popri 
mati tragične zaplete i krvave ras1 
plete, ~ ov~j ~udbonos1u Akadem1 
i~1 dokumenat kao da se zaboravilo! 
Drugi burniji događaji bacili su ga u 
stranu. 

Ali, u novije vrijeme sve više se 
u najširoj političkoj javnosti kod svih 
stranaka javlja nastojanje da dokuče i 
objasne uzroke ovih tragičnih 
događanja koja su zadesila sve nar
ode bivše državne zajed1uce. Tako se 
nu žno opet došlo na početak 
političkih zbivanja u krizno vrijeme 
u Jugoslaviji i gonovna rasprava o 
Akadtmijinom " m emorandumu 11 

~šla se u središtu pažnje. 
Tadašnji predsjed nik 

Predsjedništva CKSK Ivan Starobo
ig objavio je ovih dana kEjigu 11 Put u 
bespuće" gdje, pored svojih gledanja 
i objašnjenja političkih zbivanja u 
Jugoslaviji od donošenja novog Usta
va 1974. godine pa dalje, vrlo mnogo 
~ž1!_je posv~ćuje " M emorandumu" 
SANU. 

-Jugoslaviju". 
Iz ove perspektive od osam go

diita može sa žalošću tvrditi da su se 
11jegova strahovanja ostvarila i jedan 
od uzroka tih tragičnih zbivanja među 
jugoslovenskim narodima je i Aka
demijin "Memorandum".Ali, Ivan 
Stambolić je 11aglasio da on 11e 
osuđuje SANU, jer je to djelo jedne 
g~~ nacionalista, koja je ovih dana 
objavila knjigu "Menio..ta.n.du_m 
SA.NU--od govori 11a.,.kritike". 

Drugi sudionik u 
nastajanjuStambolićeve knjige, Slo
bodan Inić je govorio o nesreći 
društva gdje nis u razvijen e 
demokratske forme i iitstitucije koje 
bi mogle utjeca ti na društvena kret
anja i zbivanja. 

Poslije toga je bio razgovor s Iva
nom Stambolićem u duhu osuda 
"Memoranduma" i svih političkil1 
događaja koji su imali kobne posl
jedice za našu državu. 

Sutradan, u petak 13.X 1995. u 
Srpskom kulturnom centru "Sveti 
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RASPRAVA O MEMORANDUMU SANU 

Sava" bila je promociji!_ kpilg_.e aka
d~emika Kaste Mihajlovića i vasilija 
k,restića "Memorandum SANU-odgo
vori na kritike". 

Na početku susreta oni su govor
ili kako je došlo do pisanja toga do
kumenta . Zbog velike ekonomske i 
političke krize, koja je već više godi
~ trajala_, SRS.d2ija se nalazila u veo
ma teškom položaju zbog neravnct 
pravnog odnosa i položaja prem a 
drugim Republikama u Jugos lavig. 
Ona je bila podijeljeua na tri dije la 
zbog dvije Autonomne Pokrajine na 
temelju Ustava iz 1974. 

SANU je na svojoj sjednici 1985. 
godine donijela odluku i izabrala ko
misiju da izradi dokume1ll..o stvarn
om .itanju u SR Srbiji.Za vrijeme 
izrade toga dokumeuta, koji je imao 
radni naslov " memorandum" , on je 
na neki način 1'provalje11" , " ukraden" 
i došao je u javnost premda nije bio 
dovršen i nije usvojen i potpisa11 od 
nekog 11adlež11og Akademijinog foru
ma. 

Tada je.. protiv_!Qga dokumnta 
počela velika kampaujasa mnogo fal
silikata i laži. Sada je Stambolić u svo
joj knjizi obratio pažnju na " Memo
rand um" i zato za njega~
tić kaže da je Ivan Stambolić u ono 
vrijeme osuđivao " Memorandum" , 
ali izgleda da ga nije pročitao ili nije 
razumeo. To se ope t vidi danas iz nje
govog pisanja. 

Cilj " Memora11duma" n.ije bio 
da daje program, nego da s uimi 
tadašnje političko i ekonomsko stan
j~u SR Srbjji i da to predstavi druš tvu . 

Međutim, taj dokumenat su ko
ristili na cio na listi u drugim jugo
slavenskim Republikama. O njemu su 
pisali u inostranstvu i oni koji ga n.isu 
poznavali, jer nije p reveden na sv
jetske jezike. 

Poslije ovakvog izlaganja i 
objašnjenja a u tora bio je s njima 
razgovor,sav u duhu odbrane " Mem
orand uma". 

Tako se vidje la velika p od
vojenos t u 11ašoj po li tičkoj 
javnosti.Jedno veče u razgovoru sa 

Ivanom Stambo lićem , svi s u 
osuđivali " M emorandum" jer je 
uzročnik mnogih nesporazum a i 
suko ba. 

Drugo veče, vodio se razgovor sa 
akademicima i svi bra ne taj d o ku

~ ena t koji je krivo protumačen. 
Da s e i m e ni n e predbaci d a 

pišem o onoj knjizi koju n isam 
pročitao, neću pis ati o sadržaju 
"M em ora nduma", ali znam da je iza
zva o v elike ras p ra ve i po liti čk e 
napetos ti.Za to, ako "Mem orand um" 
ni je glavni uzročnik s vih tra gičnih 
zbivanja i nesre tnih sukoba među nar
odima u Jugos laviji, ali sva ka ko spa
d a među druge brojne uzročnike sve
ga onoga š to nam se d ogod ilo, š to 
na m se događa i čem u nitko ne vid i 
kraja i rješenja. 

Ali, tko bude išao u tražeuje uzro
ka i početka jugus lavens ke krize

1 
uz 

druge d okumne te m ora t će se susresti 
i sa o v im d okumentom i zato ga tre
ba upozna ti i proučiti . 

B. Lazić 

U Subotici, u SKC-u u p etak, 13, 
10. 1995. u 19 sa ti, u ispunjenoj sali 
oko 120 prisutnih), beogra ds ki a ka
d e mici Kos ta Mihajlović i Vasi lije 
Kres tić , dvojica od pe tnaes to rice tvo
ra ca fa m oznog " M e m o r a ndum a 
SANU iz 1986." Podrža li su pred a
va nje sa temom: ODBRANA MEM
ORANDUMA. P os le pre d a va nja je 
nekoliko ljudi pos tav lja lo raz11a pi
tanja, pa i ona o biološ kom o ps ta nku 
srpskog naroda . Oseća lo se da su neki 
od tih ljudi hte li neš to da pitc1 ju, a li 
su to neš to jako obilazili .Suded po tir
traju u njihovom gk,su,osećaose s trah 
od pos tavljanja pravih pita11ja. Samo 
je jedan iz okola spo m enuo s trah od 
postavljanja pravih pita nja, samo je 
jedan izokola spome nuo "Svi Srbi u 
jednoj državi". 

Osećalo se da su s e i gospod a 
akademici sve vreme jc1ko trudili da 
im se slič11.e rečenice 11e omaknu, tj. 
da ih i oni ne izgovore. Neshva tljivo 
je zašto gospoda akademici brane fa-

mazni "Memorandum" SANU ako 
~odi te lj tribine, koji sedi između njih 
d vojice, iznosi opasku da treba prav
i ti n ov m emor andum. To de fakto 
znao da onaj nije ni valjao, a dotična 
d va akademika na to ni ne reaguju . 

N eshvatiljiva je teza gospode 
a kademika da su svojim tezama u 
Memorandumu upozoravali na opas
nost po Srbiju i da su se zalagali za 
fed er aci ju, gde eksplicite optužuju 
severne federalne jedinice Sloveniju i 
Hrvatsku za eksploataciju Srbije 11a 
šte tu srpskog naroda. 

Ja uopšte ne sumnjam da ovakve 
i slične teze n isu učestvovale u pat
p a ljivauju na cio na ln e mrznJe . 
Nemoguće je prihvatiti tezu koju je 
izrekao g . Krestić da jedan pisani do
kument nigd e u svetu i ni.kada nije 
iza zvao sličnu situaciju , kad se dobro 
zna d a se sve, što se d ešava u svetu, 
d ešava p o pisanim i p ripremljenim 
scenarijima i ni najm a nja priredba bez 
toga ne m ože da se izvede. Upravo 
ove tvrdnje a kademika Krestića iza
ziva ju s umuju i potvrđuju da oni 
osećaju d a s u neš to r užno uradili i 
s a d a že le sv oj im tribinam a da se 
opravd c1ju da uopšte oni nisu krivi n.i 
za š ta, jer zc1 sve ovo oni o kriv lju ju 
doslovce Stambolićc1 i njegovo ruko
vods tvo, Titov komunizam, ovo ruk
ovod s tvo bez navođenja ime11a, 
svets ke fa kto re, i td . jednom rečju , 
krivi svi - sem on.i. 

Na brojn a p i tc1 n ja kako d«lje 
uo pš le nem c1ju odgovore, niti rešenja. 
Sve se svod i na nejasne odgovore u 
s tilu - sc1d je sve to teško, ne da se 
popraviti i s lično. Po gospodi aka
d emicim«, može da bude kriv svnko, 
pa i običnn Srbin ako drukčije misli, 
sam o ne i o ni(Ta, zc1 bogc1, otkud 111ogu 
biti krivi n,,jum niji ljudi Sr bije!? ) . 
Gospodo, teško se može te oprc1vdc1ti, 
jer svemu ovome neko je m orao sc1s
tnvi1i i d a t.i id ejeism er, a ko bi drugi 
to m ogao d a urndi, nko ne n i\jumniji 
ljudi Srbije? Z a običnog čoveka 
druko je r«zmiš lja nje od ovog teško 
da m ože biti prihva tljivo. 

Miloš Vasilj ević 
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MIŠLJENJE STRUČNJAKA: DR. ISTVJ\N SZICS, NEUROPSIHIJATAR -
UBIJANJE DUSE 

U ova nesretna vremena kada je 
početak patI1je i nesigur11ost daleko 
iza nas, a kraj se još ne nazire, 11eiz
vjesnost koja lebdi u zraku samo 
povećava nedoumice. U ovom vre
menu niti rata niti mira, ne možemo 
predvidjeti sve posljedice d anašnjeg 
stanja. Kriza države, morala, ekon
omski pad, te stagnacije u kojoj go
tovo svi stojimo na društvenom dnu, 
ostavlja vidljive tragove u ovoj našoj 
zajednici, a što se može vidjeti u svim 
porama života. 

U želji da pomognemo običnom 
čovjeku da iziđe iz letargije, da na
pusti opasni put inercije, te da 
donekle razjasnimo uzroke i posl
jedice , razgovarali smo s 
načelnikom psihijatrijskog odjela pri 
Subotičkoj općoj bolnici dr. Szics .. . 

Naš sugovornik ima bogato 
iskustvo i dugogodišnju praksu u 
ovoj bolni.ci. Specijalizirao je 11eu
ropsihijatriju, a radio je od samog 
početka na slučajevima akutnih, tj,. 
svježih psihoza. Od formirauja psi
hljatrijskog odjela, postaje njegovim 
načelnikom . 

Sa stanovišta sociološkog stanja 
društva, uzimajući u obzir sva 
dosadašnja kretanja, niti psihijatrija 
nije ostala imuna promjene, 
dramatičan ekonomski pad, te 
specifičnu pojavu nestanka države u 
kojoj smo živjeli. Rat, veliki broj ra
seljenih lica uči.Ili.li su svoje. 

U proteklom petogodišnjem pe
riodu, negativno su se odrazila nep
ovoljna politička kretauja kako na 
psihološko, tako i na sociološko stan
je stanovništva. Naročito je u ovom 
periodu prisutan strah kod onih koji 
su morali na front, a stalni osjećaj 
straha sa sobom nosi određene posl
jedice. Stanje socijalne bijede, kada 
su se stari ljudi, umirovljenici, soci
jalno ugrože1u građa1u te oni koji se 
1lisu uspjeli prilagodi.ti novonastaloj 
situaciji ubijali, jer 1lisu imali osnovne 
uvjete za život. Najsvježije traume 
sobom donose izbjeglice što u zadn-

je vrijeme opterećuje psihijatriju, jer 
se iz tih redova javljaju ljudi sa 
ranijim psihičkim tegobama koje su 
se još pojačale usled proževljavanja 
stresova. 

Ali, zabrinjavajuće je to što će 
se kod ovih raselje1uh lica javiti još 
jedan talas psihičkih tegoba, tijekom 
narednih neko liko godina, i to kao 
rezultat prilagođavanja,jer oni još u 
potpunoj mjeri ne shvataju sve posl
jedice svog sadašnjeg stanja. Psihi
jatrija se ovdje, na žalost, javlja samo 
kao pomoćno sredstvo da se tegobe 
ublaže, ali nema utjecaja na 
sprječavanje nega t.ivnos ti koje do 
ovoga dovode, konstatira dr. Szics. 

U prilog ovome navodimo da je 
ovih dana osnovan Centar za psiho
soccijalnu pomoć za izbjeglice, a cilj 
njegovog osnivanja je da se pomogne 
raseljenim licima na što bezboliuje 
prilagođavanje u novoj sredini, 
obzirom da saznanje što im se do
godilo tek predstoji. 

Dodajući svemu ovome rezul
tate istraživanja po kojima je 
stanovništvo na sjevero - istoku 
Bačke, te u dijelu Segedina posebice 
podložno samoubojstvima, sadašnja 
društvena kretanja još više otežnvaju 
situaciju. Naročito je prisutan prob
lem povratnika sa fronta, koji su 
tamo dospjeli protiv svoje volje, a 
donose sobom negativnosti 
proživljenog, usled čega često čak i 
u oazama mira dolazi do eksploz
ivnih atmosfera u međuljudskim 
odnosima. Jer, 1uje u prirodi čovjeka 
da ubija. Kao neminovna posljedica 
javlja se „vijetnamski sindrom", koji 
u našem slučaju slobodno možemo 
nazvati „balkanskim". Rat bez mo
tiva, osim u početku kada su mnogi 
euforično imali potrebu da se nacio
nalno dokažu, ima za posljedicu be
sperspektivno otrježnjenje. Na naše 
pitanje o tome šta je stručno 
objašnjenje d a se pojedinac nakon 
aktivnog učešća u ratu vraća svojoj 
obitelji i postaje (nastavlja) biti uzo-

ran muž i otac, naš je sugovor1tik 
rekao: 

- Razne traume neminovno os
ta ju. Ubijanja i događaji na ratištu 
bili su mnogo suroviji nego što je 
pojedinac bio spreman da podnese. 
Teško je bilo moti.visa ti ljude da ratu
ju kada su u jednoj državi ž.iveli 
zajedno godinama, a sada ih 
psihološkom propagandom okrenuti 
jedne protiv drugih. Ali, bez obzira 
na sve, čovjek iako ratiuk, ipak živi 
sam i ima svoje lične doživljaje koje 
kas1uje nosi sa sobom. On ih želi što 
prije zaboraviti, u čemu ne uspjeva. 

Pitanje nepovjerenja i nesig
urnosti kako u državu, institucije 
vlasti, te vodeće ličnosti, a tako i u 
društvene promjene narušene mor
a Ine norme i bolje izglede za 
budućnost, dovodi do određenih 
psihičkih sankcija unutar jednog 
društva. U svezi s tim, dr. Szics 
naglašava da je najvaž1uje od svega 
što danas ipak na neki nači.11 funk
cionira prav1u sustav, a koji je temelj 
građanske sigurnosti. On također 
smatra da u bliskoj budućnosti mora 
doći do jačanja i uspostavljanja pot
pune pravne sigurnosti, jer 1uti jed
ua država ne može opstati na temel
jima nepravde, a što je u povijesti i 
dokaza no. 

Imajući u vid u štetu koju je iza
zvalo jednostrano i strogo kontrolira
no informiranje zavodeći i 
man.ipu li.raj ući m asama, dovevši do 
zaslijepljenosti iz kojeg se teško otrg
nu ti, pitali smo našeg sugovor1uka 
da li je točna tvrdnja da deset puta -iz_govorena l~ž postaje istina, odgo-
v9r1Q Je: 

- Nažalost, i~te. Ne treba ići 
daleko u povijest da bi se do tačnosti 
ove tvrdnje došlo. Na početku II sv
jetskog rata, šačici ljudi je uspje lo 
putem medija zavesti jedan stomil
ionski narod, uvjeravajući da 
pobjeđuje i kada gubi.No, kas1uje je 
došlo do bolnog otrježnjenja. Taj nar
od je bio ponižen, gotovo u1ušten. 
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Najtragičnije je u svemu što se to i 
danas ponavlja. Razlog tome stoji u 
činjenici da sam narod nema u toj 
mjeri moć predviđanja da bi mogao 
već u početku sagledati posljedice, 
pa upada u zamku. Najggre P.roJaze 
ont koji se usredsrede samo na jedan 
izvor informacija. Mediji su pak svo
ja sredstva manipulacije razvili do 
razine znanosti. Cak se i sama psi
ho logi ja u cilju izučavanja korisit 
nekim metodama "uvijauja" da bi 
došla do naučnih rezultata!" 

Ako ovo prim jenimo na 
današnja zbivanja, proizilazi pitan
je da li će se povijest ponoviti, ili net
ko vješto koristi već dobro oprobane 
metode zastra11jivanja? 

Uzimajući sve ovo u obzir, ne 
čudi na naprijed navedeno stanje i 
njegove posljedice dovode do pojave 
otuđenosti čovjeka. Međutim, 
rješenje je ipak u pojedincu i sposol:r 
nosti prilagođavanja nastaloj situ
aciji. Oni fleksibilniji uvijek imaju 
veće šanse za opstanak. Čoviek tre--ba imati izvjes11u rezervu kako pre-
ma dobrim ta ko i prema loš.im poja
vama„ a ovo je baš kod Vojvođana 
često dokazana osobina. Uzimajući 
u obzir ranija povjesna događanja, 
vojvođanski narod je preživio mnoge 
ratove, a ipak je zahvaljujući psi
hologiji iščekivanja i samokontrole 
opstao na ovim prostorima, mišljenje 
je dr. Szicsa. 

V 

Sto se tiče pitanja i prisutnosti 
religije, dr. Szics konstatira da je dan
as službena vjera sve prisu tn.i.ja u 
životu građana, pa čak i u vidu 
ekumen.i.sitč.kih skupova gdje se lju
di udružuju i poštuju međusobne 

V 

različitosti . Covjek treba da poznaje 
život što više aspekata, što znači i sa 
aspekta vjere, a sama vjera i vjero
vanje može mnogo pomo..ći.da ljudi 
s teknu samopouzdanje i pravi 
osjećaj vrijednosti Uzimajući za uzor 
deset božjih zapovijesti, čovjek ne 
može pogriješiti. Samo život bez ido
la i idolopoklonstva vodi u slobodu 
l ičnos ti i nesebičnog 
samopotvrđivanja, a bez potrebe da 
se drugima nameće i vlada. 

Lidija Molzer 
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POLITICKI ZIVOT U 
GOLUBINCIMA 

Novi život donio je medju 
golubinčane i politiku. Sve više lju
di počelo je da prati štampu, da 
s luša razne kandidate koji su 
tražili da se za njih glasa. 
Opredijeljivanje za to nije bilo 
lako, a gledala se na obećanja ako 
su se ona učinila ostvarljivin1. 

Sve građanske stranke tog 
vremena dijeWe su se po naciona
lnoj liniji. Hrva ti su in1ali svoje, 
Srbi svoje. 

N en1a poda taka o ton1a da li 
je u Golubincin1a osnovana orga
nizacija neke od ovih stranaka, ili 
su one u selu in1ale san10 svoje 
predstavnike ili povjerenike. 
Međutin1 zna se da se pop Dan1-
jan Preradović kandidirao na listi 
Srpske samostalne stranke na 
izborin,a 1892. godine, kada je ova 
stranka prvi put dobila dva n1an
data. Preradović je istakao svoju 
kandidaturu i na izborin1a 1897. 
godine, ali ovoga puta san1ostalci 
nisu dobili nijedno n1jesto. Organ 
ove s tranke „Srbobran" uvijek se 
nalazio u srpskoj čitaonici u Gol
u biJ.1cin1a. 

Do 1903. godine u Hrvatskoj 
je gospodario Kh uen Hedervari i 
njegova narodna stranka. Bilo je 
to vrijen1e dugih debata u Hr
vatskon1 saboru o nekoliko zako
na koji su se uvelike ticali i svih 
golubiJ.1čana: o porodičnoj zadru
zi, kon1esaciji, in1ovnoj zen1ljišnoj 
zajednici i drugin1 problen1in1a 
posjeda poslije ukidanja Vojne 
granice. Vladina stranka je nas to
jala da se ozakoni san10 ono što je 
u praksi već bilo izn1ijenjeno, a 
opozicione su bile za dugoročnija 
rješenja, što je u praksi već bilo 

izn1jenjeno, a opozicione su bile za 
dugoročnija rješenja, što je i 
golubinčanin1a bilo bliže. 

Upravo za vladavine bana 
Kh uena, kada su se polarizirale 
opozicione snage, stvarale svoje 
partije i donosile svoje programe, 
ali podijeljene po nacionah1oj os
novi, stvorena je Socijal
den1okratska stranka Hrvatske i 
Slavonije. Na prvon1 kongresu SD
SHiS, održanon1 4. i 5. XI 1895. , 
istaknu to je da su prve 
socijalističke organizacije uspješno 
organizirane u srijen1skin1 selin1a. 
Za to su zaslge in1ala djela Vase 
Pelagića, a zatin1 uporan rad jed
nog od njegovih učenika Viton1ira 
Koraća. 

Socijaldeniokra tska stranka se 
oslanja \a na radničku klasu i siro
n1ano seljaštvo bez obzira na na
cionah1ost. Po ton1e je ona bila je
diJ.1a u tadašnjoj Hrvatskoj, pa i u 
Srijen1u koji joj je pripadao. Prvu 
organizaciju u Golu biJ.1cin1a 1902. 
godine činili su upravo siron1ašniji 
se ljaci i kzanatlije, Hrvati i Srbi. 
SDSHiS pos tala je prvon1 
političkon, organizacijon1 u Golu
bincin1a koja je in1ala svoje članst
vo i svoj odbor. Opće priznati ruk
ovodilac i predsjednik Mjesnog 
odbora stranke bio je Nikola Jeftić 
Zec. Socijalisti su 1906. godi.ne or
ganizirali u selu sindikalnu orga-

. . . 
n12ac1Ju. 

1907. godiJ.1a bila je poznata 
po teškoj ekonon1skoj situaciji u 
kojoj su se našle najsiron1ašnije 
obitelji u selu, naročito hrvatske, 
za to je u toj godini 50 ljudi napusti
lo selo i otšlo u An1erilu. 
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NASA JE SUDBINA VEZANA ZA 
V 

Ja sam još kao dijete, od mog 
oca, koji 11an1 je volio priča ti kad 
se okupimo „uz lan1paš"- kako bi 
rekao - slušala kako sn10 mi „iz 
Hercegovii1e, od rijeke Bu11e, Hr
vati Bttnjevci". Kas11ije san1 tokon1 
školova11ja najprije kod časnilt se
stara, a kasnije u Zagrebu, saz11a
la više o našen1 poreklu i o našoj 
povjesti, kttd spadan10, tko sn10 ... 
Jedan dio školova11ja završila san1 
u Zagrebu, a drugi dio ovdje, gdje 
san1 i ostala, jer sam odttvijek n1is
lila da treban1 ostati uz ovaj svoj 
narod ovdje. 

Kao nuada tičiteljica, svoj sam 
posao započela na Pavlovcu - to 
je bio jedan šor salaša u blizini 
Durđir1a.Bila san1 presret11a, jer je 
to bio n1oj ltrvatski , btu1jevački 
kraj. Tu san1 bila i učiteljica i kan
tgr_, a kad sam se kasnije 11dala,sa 
supru gom sam premješ tena u 
1avankut, tada većinsko hrvatsko 
selo - jer je in1ao san10 tri obitelji 
koji su bili druge narodr1osti - jed
nu mađarsku, jednu njen1ačku i 
jednu srpsku. 

Naša su djeca tada bila 
prilično siron1ašnog predznanja, 
budući da njiltov baćo, koji je 
in1ao mnogo posla na njivi, nije 
imao vremena čitati nešto što bi 
djeteh.t n1oglo poslužiti kao pod
loga za kasnije učenje.No, ja san1 
svoj posao radila s ljubavlju. jer 
sam znala da će sve što posijen1 
rasti s tom djecom. I tu sam jedn.o 
vrijem e bila kantor u crkvi. U 
Tavankut smo došli 1949-. godine, 
a 1951. godine zabranili su ntl da 
budem kantor, što me učinilo vrlo 
nesretnom. Bilo mi je strašno teško 
živjeti skrivenon1 pod n1askon1 i 

BACKU 
glumiti nešto što nisan1 ja. I ra11ije 
je već bilo 11azna ka da . će do 
ova kv ilt s tvari doći, jer je bio 
ul1apšen dio katoličkil1 svećenika, 
kao i neki naši ir1telektu alci, ali 
sn10 svi vjerovali kako je to 11eki 
slučajni val koji je naletio i koji će 
se ugasiti. No, sve se to, na žalost, 
ponavljala kroz čitavo ovo vrijeme 
i svaki Hrvat katolik koji je ostao 
dosljeda11, bez obzira 11a službu u 
kojoj je bio (a pogotovu u prosve
ti), on je bio konstantno praćen i 
konsta11tno n1u se nešto događalo 
da se uvijek n1orao nešto pravdati 
i bojati i brinu ti kako će se završitit 
ova ili ona hajka. Evo, na prin,jer, 
kad sn10 suprug i ja došli u 
Tavankut, oživjeli sn10 rad HKPD - -„Matija Gubec", zajedno s 
n1ještanima koji su vrlo rado pril1-
va tili ob11avljanje rada ovog 
Društva - bili su tu gltm1ci, pjevači 
i tu su učestvovali ljt1di i drugih 
nacio11ah1osti. Međutin1, dešavale 
su nan1 se i vrlo ozbiljne stvari: 
recimo, jednog su jutra u selu os
vanuli porazbacani leci neprija tel
jskog sadržaja. I onda, tko je bio 
prvi na udaru, nego direktor škole, 
prosvjetni radnici - započela je is
traga, ispitivan je i župnik, čak i 
djeca, kao jesu li 11ešto prin1jetila 
kod svojilt nastavnika, te da li su 
išta 01tl predavali protiv države. 
No, nisu uspjeli naći 11ikakavil1 
dokaza protiv 11as. 

Onda su nan"l u „drugon1 nal
etu" podvalili da sn10 - od11. da je 
baš moj suprug kao direktor škole 
prodavao Katekizan1 đacin,a u 
š koli. Onda je izišla kon1isija iz 
grada, iz Kon1iteta i tko z11a odak
le sve ne i tu se stvorila čitava 

gužva. Među tim, kad je došlo do 
istrage, d jeca su se rasplakala i re
kla k ako je tadašnji sekretar 
partijske organizacije naredio svo
joj kćerki i njezinom drugu da to 
kažu i n1ala je pred kon1isijon1 i 
cijelin1 razredom rekla : - Nisan"l 
ja to dobila od direktora, nego n1i 
je ta ta rekao da tako kažen1! 

I taj nas je net1godni val pra
tio i dalje. Dok je n,oj supr ug bio 
direktor, nalože no n1 u je da , 
budući da se u Tavankutu radi o 
većinskon1 l1rvatskon1 11arodu, 
oforn1i n.astavu na hrvatskom jez
iku. Moj je suprug to sproveo, pa 
sn10 tako četiri godii1e - od 1951. 
}?_a do 1954. godine in1ali odjelje11-
ja sa l1rvatskim nastav11in1 plai1on1 
i progran1om.In1ali sn10 i 
udžbe11ike iz Zagreba, i to nan1 je, 
čiI1.i se, bila 11eoprostiva greška 
koju nan1 nikada nisu zaboravili. 
U ovoj je školi direktor 11eko vr
ijen1e bio i g. Naco Zelić, ali stl 
l1rvatska odjeljenja kas11ije ukinu-- -ta. 

Od 1956. godine prešla san, u 
Suboticu i do 1959. godii1e in1ala 
zaista lijepu sttradnju s kolegan1a 
u školi. Naravno, bilo je onil1 koji
n1a su inovacije i 11ove ideje sn1et
ale, 110 ja se na to nisan1 obazirala, 
sve dok mi nisu počeli podmetati 
takve stvari s kojin1a se 11ikako 
n isan1 n1ogla pomiriti: pokt1šali su 
n1i, na prin"ljer, natovariti čak 
pro11evjeru novca, pa san, n1orala 
i tri puta ići davati izjave 11a su du. 
Narav110, ispostavilo se kako su 
optužbe bile lažne, a ja san1 
doživjela predinfarktno stanje i 
završila u boh1ici! Jer, ono što n1e 
najviše zaboljelo ,jest to da nitko 



zk
vh

.or
g.r

s

11 

od moJih olega 11ij 0 digao svoj 
glas i stao u nioju obranu. 

Bilo J n,ica Uc.:a 1 od strane 
ol ga, 1>a j 0 1 na,n,anja do

bron n,J na J)r1n,j dba, koju san1 
dala ol 0 gici, bila iskorišlena da 
n, " proglasi nacionalislom! J,,r, 
dOZ\ oHt ćet 0, nij~ nika ( \' grij"h 
?.an10Iiti kolPgi u Mađaricu, koja 
11° znt-1 dobro na~ jezik, da ost,1vi 
n1 ni ispravljanj školskih z~ daća 
i7. 6rps o-hrvat!>kog j zika. Dak
le, pred kolektivon1 san, 
J>roglašena šoviniston, i napad
nula tako da san1 bila lrapirana! 
Zbog p..,dagošk" su rad nj "! No, 
,•ratin10 se n1on1 bolovrtnju: dok 
san, bila na bolovanju, našli su n,i 
zan1jenu . ro, kada su vidj-..ti dc 
n ću otići u n,irovinu, onda je n1oj 
dalji bo,av, k u školi svt~den !let 

11Ppr 0 sla no pov la čen je, a t1 
zborrdcu san, ulaz.ila san,o kt1de1 
sc1n1 to haš n,orala. To, nikad 
nisi n, viš„ dozvolil:1 da n,r• hl,1t1 .... 
I ne n10 n,,, ne, nf>go niti jednog.i 
covj ... ka iz kol,•ktiv, . 

Osipanje> našt,g na rod a 
pocelo il' s pol, ga11in1 od 1:-tskon, 
inl,~lektualaca, koji :,u - budući d, 
su znali što hoć" - uvijl•k bili 11, 

udaru. jPr, nisu svi in1:1li sn,,gt> d, 
:,v,, pritiske i psihickP i fiz.ickt, 
i:1,d1 z e do kr, j<J i dd osl,111 u .N «1 jtcži 
i J riod bio s kraja 5f>:1.dt,S(.,Lih i 
poo:--.tkon, !>ed, n1desetih god in, : 
Si zivan su ~j'='dni, ,• u škol,,n,,, u 
pod uz ćin,a, p, su nas i Jjud i si, v-
1;ani n dn.-.vni I d - in11,11on, i p1 ,_ 
z in1,.,non1, pa su n hr, j,u,.., 11 jih ovf• 
1 ,boznj g1 , šk , gd Jt• su s, ist. kH 
k, o lirv li, k o luv, ls i 11 li ,n, -
listi. .. I judin1t1 51 u v liki g11j h 
ubrnj lo i clč1nstvo u l\1c1Lic1 lu
va tskc,J, ili ~to jt> pis o 11, ... ki 
clanak .. lJglav11on1, ti su ljl1di hili 
osud ... ni i n višeg od iš1 ,ju 11oh1ju i 
odvod t ni iz s tana, sa poslft, s ul
ice ... Nt>ki su ostali „na slob i i" ,a li 
su se n1ora li svakodu,\•110 j,:ivljali 
u s ta nicu n,ilicij , i to u beSl sati 
izjutra. Tako je i A1aćt1 Poljc1 kovi<, 
naš poznati književ11ik išao sv -

Gla . 
rt1Vll1'.'t! 

lJU!JI ... 

kog JUlra da se prijavi, pa „ j,d
nog dana pojavio~ jastukon, pod 
rukon, i rekao supo\:cu: - 11a~,olje 
j da ja ovdje pr~pavan,, pa da 
n,e odn,ah ujulru saslušate!Ljudi 
~u se razboljevali zbog ovakvog 
lretn,, na - jed, n je dobio živcani 
slon,, drugi Št'!<.'.'0 r, A slrah,1 se nu10-
gi 11isu oslobodili ni danas. 

; - C 

w 

Sta n1islin1 o 11, n1C'l, nju 
osjt,<.'aja kri\•11jt" n,1š,n1 n.trodu? j,1 
laj kon1pl1•ks nen,, n,, jc>r ~1 n1 svje
sna s\ og n, rod< i svog po1 i jl' k 1;1. 
,\ li n1orc1n1 fl't.i dc sc1n1 i j,1, ct i os
tali p1osvj , t11i r, dnit i u 11,1sl<1v11-
on1 pl, nu k.10 pos~bnu n1t lod~ku 
jL"d init li in,,tl, - usl,1Ši' i ust.-1 '"kp 
zloci11t". O r,, tnicin1<1 si„ nij„ l, ko 
n111ogo gnvorilo, a 11.1 str t1nu što 
s(• u p1ed,1v, njin,,, I ok,itk.id od
i. zilo u d1 ugu kt, j11t SL, p.-1 SI! hl, -
Lio Cllct V h I V d lski llcll Od. 

P,l"'. l Jorn,i,anjt, 11ct w, g !)SI iV
, po~toj.to jl, iz\ j st,1n sltcth u nc11-
od u. N ki Iju H u c> odn,.-=1h od, z
vali i ukljucili u , d, dok su u,ki 
P' itisnuli :;trahon, Zf'ljPli I O\ ći, 
ah u se pl, šili jilvnog pokazivan
ja. Pc,s, bi(;') su str, d,tli inlelt ktu
' !ci, j I uik, dR ovi obicni,n1ali lju
di nisu bili izl z, ni Hili } 1, l'<>nju, 
11 iti n, ltreti1 nju, 11iti podn, l, n
ju. 1o, ip, k sn,o ~n,ngli bH, gt> d.t 

IJroj 5 

o upin,o Ja i sad CU\ an, S'- OJU 

znacku oju ću osla~ ltt unuon,a 
c:ak ću i napisah zašlo san, to 
učinila, j r s') neman, c ga slldJ,>.., 
ti. ~1oj obraz je ast. 

Ja razun,ijen, strah, ah ne 
opravdavao, što neki ljudi nisu 
sn,ogli snage da pr0vaziđu taJ 
strah, j ')r su to n1orali napraviti, ah, 
ttlicaj uništenja našeg idenljteta 
je toliko bio jak, da ljudi jed
nostav110 n1isie ka~o nismo in,a
li dosta glasnogovornika ko~ bi 
govorili tko snio i šta snio. Cini 
SL' d,· '>t st1 \'iše očekivalo od 
Crkvt. '.o, razun,ije ~. nije posao 
Crkve da kod ljudi izgrađuje 
S\: ijL~l o ni'\t iona lnon1 identitetu 

'. i1n1c1 s:-a i dalje događaju iste 
ili JOS gore stvari. Korj "ll nu žnj 0 

je L<iti, istc1 je i tendencija da na, 
se on1cllov, ži i otjera. ~1c.-ni je to 
j,, ko žao. 

I dan,1s se srećen1 s n1ojin1 
nek, dašnjin, uč "nicin,a. Bila :-.an, 
učiteljic,\ 31 godinu i da se stopl1t 
1 odin,, opt:>l bih od a hr,1 l, i ... ti 
poziv. \ 7olj~la ~an, djl'lll bez 
obzira 11i\ njihovo nacionalno, so-

l ij;tlno ili l iln koje d, ugo port>klo 
i sl,1uj ~. l)je1.a u n1ojin, razred inu\ 
~u s ... \ oljl~t , jc>r ::5i n, ih od pr\ og 
d, n, ucili1 dn :,n,) n,i j dnt't obitt>lj 
i d,1 ~l, n,01,11110 pun1,,gc1ti. Je\~ n, 

zn, ta ~Vl" njihov• probl 0 nH•, i \ e 
, ,\d( ,li L 31 ,OIJINI l AlJA, ' -
/'-'I A C.A 1 s;\~10 JEl)N OG 
l cl NlKt\, I PRI ~ifl ;\JBT BILO 
JFl)lNO 1-.;PR;\\ NO PJFsl· JE, 
::,rAl Nl) \ll~l I~l DA lJ JE ~10-
GLO I 1'0t:I I BEZ 
KAZNF.Ned,1, no sc1n1 u g1 du 

1 "ln s, og urc>nika, I liticki \ rlo 
aktivn g 1d,,cno n,e zc1grho, 1 

r1•k, o ~, ko Jl sretan to n, 0 , 1d1 
Jt"t j<> :i n, 111 n, uc10 da I t 11 
dt 1 ar 1 )l); COVJt k, a Jl(> 1 bin, fir
, at ili lad,1r .. 

N,1s<1 j 0 :,udbin da o tant>n,o 
ovd jl•, u t3,1c oj. 

111 ired il,, \ 'e , 1111 Klj,1jit 1 
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OBLJETNICE: V 

250 GODINA SUBOTICKE 

Zadnjih se mjeseci u lokalnoj 
subotičkoj politici i mjesnim (ali i no
vosadskim. i beogradskim. glasilima 
razvila polemika oko odluke gradskih 
v lasti da se blagovremeno započne sa 
pripremama za proslavu 250. obljet
nice subotičke gima11zije -1997. god
.u1e). 

Nedavno je u samoproklamira
nom subotičkom " nedeljniku najbol
jih namera" izašao od urdništva pom
pezno najavljen ("nau čna težina", 
" ozbiljnost pristupa" ," da se, najzad, 
utvrdi is torijska istina o starosti 
subotičke gimnazije" i sl.) ~ 1ak M. 
l?eića o godiš11jid subotičke gimnazije. 
Autor ga je napisao ponukan činjeni
com da je " dosta već bilo raznih ma
nipulacija u poslednje vreme, koje su 
uglavnom služile za dnevnu političku 
upotrebu" sa čime se doista može 
složiti, ali je pogrešno adresirano. 

Kolikoje autorznanstvei10 "pot
kovan'' za "naučne članke" vezaneza - . 

peri9 d od XVII do XIX stoljeća, dovol-
jne: je samo istaći autorove tvrdnje da 
je Subotica postala 1743. varoš(sic!) 
premda je ona uzdignuta u rang 
trgovišta(mađ . mezovaros) lat. oppi
dum, njem . Marktflecken), da je u to 
doba postojala Aus~ ugarska, iako je 
Austro-Ugraska postojala tek od 1867. 
itd. itd. 

V 

Clanak M. Peića se sastoji iz 
ponavljanja niza već pozna tih fak
tografskih podataka o subotičkoj gim
naziji u XVIII stoljeću, a završava se 
pitanjima za koja on smatra da ih tre
ba istražiti (nuzgred, na koja je u lit
eraturi o su botičkoj i 
sremskokarlovačkoj gimnaziji već 
odgovoreno, te o " Rati.o education
is" Marije Terezije iz 1777. godine, koji 
on uporno zove "Bečkom nared
bom" ). 

GIMNAZIJE 
produkcija izvještaja iz 1828; pres li
kana sa 12. stranice Izvješ taja u pov
odu 244. godišnjice gradske gimna
zije (Subotica 1991.), koji se, .u1ače kri-

;:..tizira u tom članku. 
Ono što je uočljivo u članku jeste 

da MP govori isključivo o gramatikal
noj školi, a ne o gimnaziji, premda je 
u jednom ranijem članku u 

V 

subotičkom d votjedniku "ZIG" poka-
za no da se subotička gramatikalna 
škola s pravom mož~ smatrati 
sadrž.ulSki gimnazijom. Staviše, 11a
jbitnijom svojom spoz11ajom M.P. 
srna tra dobi janje " štambilja" 
subotičke gimnazije (1795.) š to 
izjednačava sa postojanjem svake in
stitucije, a iz ovoga, naravno i 
konačno, slijedi da je subotička gim
nazija utemeljena poslije srpskopra
voslavne sremskokarlovačke,koju kri
tizeri subotičke obljetnice smatraju na
jstarijom " na ovim prostorima"! O 
tempora, o mores! 

No, o članku M .P. je ovom pril
ikom i više nego dosta, jer je on man
je-više bezvrijedan sa ozbiljnog znan
stvenog stajališta (politički, naravno, 
ima svoj "zadatak" ). 

Povod ovog članka "Glasa 
Ravnice" su neka formalna metodička 
pitanja koja su ostala van vidokruga 
svih onih koji su toliko protiv na jav
ljene op&lSke proslve 250. godišnjice 
subotičke gimnazije. 

Svaka pojava ima svoj razvoj. 

zije, jer se ne može pitanje sadržaja 
nastave u 1747 godi1ti. mjeriti mjerili
ma XX s to ljeća ! 

" Naziv gimnazija spomi.11je se uz 
prve univerzitete u Italiji, u Fran
cuskoj (XIII/XN st.) pored naziva stu
dium generale, u1ti.versitas i u doba 
humanizma academia. Od XVI st . 
počele su se gimnazijom nazivati.i lat. 
škole s višim nastavnim planom ... 

UXVII st. u Njemačkoj se gimna
zijom nazivala vrsta srednje škole 
koja je imala karkater u1ti.verziteta. Iz 
raznih la tillSkih (katedra lni.h, sam o
s tanskih, gradskih i dr.) škola nastale 
su u zap. Evropi gimnazije humanis
ta, a pokraj XVIII st. naziv gimnazija 
dobiva opće1ti.tiji karakter. Odredbom 
pruske Vlade od 1812. gimnazijama 
se prog lašu ju one škole koje 
pripremaju uče1ti.ke za u1ti.verzitet. Tu 
odluku-prihvatile su i druge njemačke 
zemlje, zatim Austrija i Rusija. Pored 
naziva gimnazija, održali su se his
torijski nazivi kaon npr. lycee i col
lege u Francuskoj ... grammar school 
u Engleskoj ... high school u SAD ... " 
(Opća enciklopedija JLZ III,Zagreb 
1977). 

Ono što je najhitnije u 
odre4I_vanju 11eke godiš11jice jeste 
određivanje konfu1uiteta neke pojave, 
a faj1<oi1til1uitet11edvojbeno postoji u -slučaju subotičke gramatikalne škole 
iz 1747. i suvremene subotičke gim
nazije. 

f Za ilustraciju koliko članak daje 

Notorno je deplasirano danas kazati 
da stari Rimljani nisu bili dobri ratni
ci jer nisu koristili barut, ili da antička 
grčka demokratija nije bila demokrati
ja, jer robovi u njoj nisu učestvovati, 

ili da Engleska nije domovina 
ustavnosti, jer se Velika povelja slo
boda iz 1215. god.u1e 11e m ože smat
rati ustavom u savremenom. smislu 
itd. itd. 

Proslava godišnjice su botičke 
gimnazije ne bi trebala smetati pro
s lavi sremskokarlovačke, 1ti.ti je tako 
zamišljena. Skandal je, zapravo, nas
tao kada se u Beogradu danas "otkri
lo" da neko drugi ima veći " gimna
zijski staž", iako je o tom gimna
zijskom stažu i~ nije„ pisa.E_9 (i ~ami 
nekadašnji nje1ti. direktq_ri I. Ivanyi i 
Vasa-St~l 

., 

novog, dovoljno je istaći reprodukci
ju izvještaja učenika za 1828. god.u1u 
koja bi, valjda, trebala sugerirati ar
hivsku podlogu članka, iako je re-

Isto tako se ne može osporiti da 
je osnivanje gramatikalne škole u 
Szent Mariji 1747. god.u1e ishodište 
današnje gradske subotičke gimna-

Možda je p roblem u shvaćanju 
povijesti u današnjoj obespravljenoj 
s jevernoj srbija1lSkoj pokraj.uli. Na to, 
izgleda, upućuje nekadanja Narodna 
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enciklopedija srpsko-hrvatsko
slovenačka (tzv. Stanojevićeva encik
lopedija). Pod odrednicom škole u 
SHS, postoji p_9dodrednica koja 
doslovce glasi: Skole u karlovačkoj 
mitropoliji (Vojvodilli). Iz takvog 
shvaćanja Vojvodine proizilazi i 
sadržaj ove pododrednice koju je 
pisao A Jorgović: u njima se govori 
gotovo samo o srpskim školama, pa 
izlazi da druge škole nisu ni posto
jale. Kakvo je mjesto Subotice u ovoj 
odrednici? Recimo, za grvo zabavište 
u Vojvodini se navodi da je utemel
jeno 1867. god.ine u Novom Sad.u, 
iako je gotovo 125 godi11a prije toga 
osnovano zabavište u Subotici. Za 
škole se kaže da su Srbi još u XVI 
stoljeću u Subotici imali svoju školu, 
i da je 1770. otvorena " glavna škola" 
u Subotici. I to je sve o mjestu 
subotičkog škols tva u Vojvodini. 
Logično je da drugačije n.ije moglo ni 
biti, ako se pojam Vojvodi.ne izjednači 
s Karlovačkom mitropolijom! 

A pošto službena srpska znanost 
i da11as srna tra J:?OVijesću Vojvodille 
samo ono što je vezano za srpsku 
povijest, logična je da u današnjim 
obljetnicama nema mjesta za 
subotičku, nego samo za 
sremskokarlovačku crkvenu gimnazi
JU. 

Tolerancija zahtijeva da svako 
nesmetane slavi svoje obljetnice. Sva
ki narod, grad, konfesija itd.imaju 
svoje godišnjice koje obilježavaju. 
Subotičani nemaju ništa protiv da Sr
bija slavi godišnjicu Karlovačke gim
nazije, kao što ili Republika ue bi 
smjela imati.ništa protiv proslave obl
jetnice Subotičke gimnazije. 

Subotički gimnazijalac 

SRAMOTA 
Profesor Vesenjak, koji je bio 

za vlade blokova ministar agrarne 
reforme, čovjek poštenjaković iz 
Koroščeve stranke: obustavio je 
naseljavanje dobrovoljaca i kolo
ni.sta u Vojvodinu, odredio reviz
iju agrara i učinio pripreme da 
zemlje podijeli mjesnoj sirotinji. To 
je sve činio na predlog i inf or
n1acije g. Blaška Rajića. Na zahtjev 
istoga Blaška Rajića i Miška Prćića 
odredio je n1inistar istragu na 
bajn1očkoj Rati i uvažio predlog 
Blaškov i Miškov, da krivcde „do
brovoljce" i „četnike" kazni 
odstranjenjem sa agrarnih zen1al
ja, a napadnute zakupnike da os
tavi i dalje na tin1 zemljama. 

Silnici radikali su spriječili, da 
ovaj čovjek nije sproveo svoje ple
n1enite planove. 

I kad je tako, ipak se nađe be
zobrazan čovjek n1edu radikalin1a, 
koji laže, da je ovu najnoviju 
nesreću, 400 „dobrovoljaca'' , Ve
senjak i Blaško Rajić donio u Sub
oticu. 

Ako su radikali radi dobra 
našen1u narodu, zašto ne odvedu 
natrag ili n1a kuda u druge kra
jeve tu „bedu" od dobrovoljaca? 
To treba kazati Marku Juriću: Vi, 
radikali vladate, v1 n,ožete 
odstraniti od nas nevolju. Ako ne 
odstranite, znači da nas hoćete da 
uništite. I vi još želite da na vas 
Bunjevac ili Madžar ili Nijen1ac ili 
i valjan Srbin - Vojvodanin glasa? 
Zar se n1ože naći takova „budali.ne 

Tale"? 
Marko Jurić tvrdi, da je dobro

voljce donio Blaško Rajić. To je baš 
tako, kao kad bi palikuća tvrdio 
da je, da je goso sam zapalio svo
ju kuću. G. Blaško Rajić je i za vr
ijen1e rata donio džabe najn1anje 
900 ranjenih , da se kod kuće na
jedu i oporave, a Marko Jurić je za 
dobre pare liferirao na bojno polje 
za iste Subočane - bundeve. I sad 
je tako: g. Blaško brani svoj narod 
i njen1u ruše kuću. Marko pušća 
„dobrovoljce" i on kupuje stot111e 
lanaca zemlje. 

Hrva tske novine, Subotica, 
3. siječnja 1925. godine 

RADIKALI I 
DOBROVOLJCI 

Marko Jurić tvrdi, da su 
radikali zato doneli i zato donose 
,,dobrovoljce" što su Bunjevci „ne
siguran" elemenat. A „dobrov'?lj
ci" da su „siguran" elen1enat. Sta 
n1islite zašto su Bunjevci „nesigu
ran" a te dotjeranice „siguran" el
en1ena t? Za to što se Bunjevci 
brane, nedadu da ih kurjak 
pojede. 

Kaže n1ajstor Marko i to da će 
radikali „prestatidovadjatiovamo 
dobrovoljce" ako Bunjevci glasa
ju za Radikalnu stranku. 

To je baš tako, kao kad bi ti 
in1ao bašču i vidiš da ti u nju 
nasrću sv111ji, pa joj daš ogradu. 
Kaže Marko: da 11isi n1ećo ogradu, 
ne bi sv111ji nasrćali u bašču ... 

Hrva tske novine, Subotica, 
24. siječnja 1925. 

GLAS RAVNICE -Glasilo Demokratskogsaveza Hrva ta u Vojvodi.ni- urednik: Vesna Kljajić, Uređivački 
savjet: Lazar Merković, Milivoje Prćić, Marko Klja jić, Ivo Kujundžić. Izdaje: ~SHV , 2-!000 S~hoti~a, 
I.Milutinovića 31. , tel & fax: (99381) (02-!) 51-348; ž.r.:-16600-603-4-3338 SPPSubotica, HRID Subotica. List 
je registriran kod Pokrajinskog sekretarijata za informacije pod br. 651-85/90. Naklada 1800 primjer~ka. 
Glas Ravnice izlazi mjesečno. Godišnja pretplata: tuzemstvo 50,00 din, inozemstvo 150,00 din .. T1sak 
s tuctio "Bravo"/ Braće Majera 43., 24000 Subotica 
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b~ez V\aslova 
Počela berba kukurza, pa mi 

se nikako Ili ne mili ić med svit. 
Otac i ku.ružnju, ni da je debela, 
jaka i teška. Ta oči da ti poiskaču 
dok ne sadiješ u klupe. Ta, ko onaj 
što kazo, šta bi pan'letnog i mogo 
čuti. Svi samo ajn'leče na skupoću, 
pogotovo elektrike i ogriva, pa na 
plis1'liv i faličan rod kukuruza, a 
ovim furton1-furt o un1a11jenin1 
penzijašin1a da i 11e diva11in'l. Zato, 
lipo, kad nan'lirim josag, 0Šn'lrkan1 
se i večeran1, izbekarin1 se prid 
televizor pa slušam li slušan1. 
Ajak, tan10 11en1a kukun'lavke. Ta 
cvata ju nam bože-rttže. Kad san10 
gledan1 011e učatlaisa11e političare 
kako se rakolje po darovima i 
šepure ko puc'kovi u korlatu, liče 
n1i na, (a mi ko dica, zvali sn10 
jokšire-svile11okozci- jel su bile 
tako svile11e i ravne dlake), baš na 
svilenokozce, n1eđ našin1 
domaćin1 i ru11davin1 ranje11i.kima. 
E pa ti učetlajisani tako lipo di
vanidu da, ciguran san1 ni santi 

V 

sebi ne viru ju. Al šta ćete? Zivot je 
težak, zaposle11je još teže, a oni 
siroti, n1oradu sačuvati svoj ko
mad kruva, jelako budu otpušteni 
iz zvanije, di će? Nikad ništa nisu, 
mislim, pošteno naučili radit, neg 
njim u vik kog od drugi kazo šta da 
divane. Tako, niko veče vidin1 jed
nog naskroz bilog, ta bilji je od 
čilaša, što ga ima pokojni Vranje, 
kako pripovida o užasno velikon1 
napridovanju 11ike fabrike i koli
ko sam u barda, sankcije baš tira
ju vod1.1 11a negovanu vodenicu, 
jel,kako san1 kaže, da nije sankci
ja, narod se 11e bi toliko paštrijo! 
Već sam čeko da će izružit Ruse 
š to se toliko napeli, ko gladan ... , 
da nan1 skinu sankcije. 

Jopet, kontan1, kad nan1 tako 
dobro ide pod tin1 sankcijan1a, 

čerez čega je ogriv toliko papren! 
Uzn1ite samo drva. Lažu baš pri
ko tog istog televizora, sad su 
dvistopedeset, pa i više dinara. E 
pa sad, pitan, ja vas jedna fan1ili
ja, dvoje odrasli čeljadi, dvoje troje 
dičurlije, ta najn1anje na dva do tri 
mista n1oradu ložit. Njin1a triba 
bar špediter dva ču taka i nek san10 
kupe pet-šest kubika drva. Bog te 
voli, jeto ti godišnja baćina plata, 
a od vrućine njin1 se neće uparit 
gu1ce. 

Da se griju na elektrik11 ko do 
sad? Bože sačuvaj. Sad su kažu, iz
gt1stirali take ocigurače, da kad 
provardaš više elektrike neg što 
ti oni učetlaisani odredili, 
ocigurači iskaču tako daleko, da ji 
do kraja n1iseca ne n1ož naći. 

Dobro, znan1, kadgod davno, 
dok san, bijo lipi n1lad, išo san1 u 
Trst švercovat. Sinjor Talijana, što 
si više vašarijo kod njeg, sve ti je 
jeptiI1ije davo. Tako sad i Kinezi 

V 

u Madžarskoj. Sto više patika, jel 
bilo koje robe, in1aš veće n1ilošće, 
veći popust. 

Izgleda da je kod nas sve 
obratno. Pa da, ko šisa cili svit. Ne 
n1ož nan1 niko ništa. E, kadgod su 
sažalno vrtili glavon1 više onog 
kon1e ne n1ož više ništa. Dobro je 
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n1oja pokojna n1ajka kazala: ,,Cega 
se pan1etan stidi, sa tin1 se ble11-
dav diči". 

Jeto, već čujen1, 11iki san1i 
tražidu da njin, posiku drotove. 
Slipci, kojin1a jelektrika llasni 
san10 za kuvanje kafe, n1oradu 
plaća ti televizor i kad se žale, 
jeletrikoši in1 kažu, da, ko njill kriv 
š to nisu kupili televizor. Ja se tu 
š togod drugo prin1išljan1. Sve n1is
lin'l da ovi svileni trgu ju s elet
rikom. Jalte, voz pa i kan1ijone 
n1ož carinik zaustavit, al eletriklu 

ne. He, he, baš bi uživo gledeći, 
kako 11aši pa i n1adžarski carinici 
skačt1 po banderan1a i 011ako 
11aduveno kažu: 

. I" . 1 d I N V „ vJSszo. Je , ,,naza . e n1oze 
preko!" Ta to bi bila prava 
uživancija, gledit kako padaju ko 
vrepci sa drotova visokog napo
na. Al da to ne bi tako bilo, jopet 
ne poštovali oni koji 11as f1t.rton1 
ubedivadu, da ako 11an1. već nije 
bolje, a cigurno je bolje, brez 
sankcija bi nan1 bilo gore. A šta da 
kažen1 na ci:nu naši paorski proiz
voda. Litos su nan1 dali toliko za 
žito, da sad kila kruva košta deset 
kila žita! Dvadeset n1eteri klipa 
triba da ti za deset n1eteri u glja ! 

San10 da nen1am josaga, a jevo 
očin, što bi kupova ugalj jel drva 
ložijo bi kuruze. En'l lipče ntriše, 
en1 ill 11e n1oraš n1rvit ni krupit. 
Kad bi n1i svi paori poljoprivred
nici tako uradili i svileni bi se m is
lili. Pa 11ek onda drotove visokog 
napona ture u tur da se griju. Al 
šta ćete. Taki sn10 n1i Bu11jevci. 
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Cesto radin10 san10 da bi radili, da 
ne kažu da fu1čarin10. Hasnu i tako 
u vik drugi sn1.eld u je. 
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